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Кошт — свабодны.
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Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Дзякуй за тое, што Вы 
прачыталі гэты нумар. 
Адгукніцеся, калі ў Вас 

ёсць заўвагі, меркаванні, 
прапановы, тэмы. 
Тэл. (8 017) 328 68 71

Падпісацца на «Народную Волю»  можна ў любы дзень у любым паштовым аддзяленні 
ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì!

З НАГОды

СіТУАЦыя

«Народная Воля» 
хоча працягнуць руку тым, 

хто за кратамі…

ЛіСТ  З  РЭдАкЦыі

Сумная статыстыка: дзясяткі тысяч 
нашых грамадзян гадамі пакутуюць 
за кратамі. Вядома ж, усе яны мараць 
аб адным: хутчэй бы выйсці на волю! 
Гэтага жадае ім і газета «Народная 
Воля». І калі кожны яе нумар будзе 
трапляць у іх рукі – набліжэнне 
свабоды стане рэальнасцю. Разумнае 
друкаванае слова здольна ўзняць дух 
зняволеных людзей, прыдаць ім веру ў 
лепшую будучыню.

Была б у рэдакцыі магчымасць 
аформіць бясплатную падпіску на 
«Народную Волю» кожнаму, хто 
адбывае пакаранне ў турме, калоніі 
ці ў месцах вызначанага пасялення, – 
абавязкова зрабілі б! 

На жаль, цяжкае фінансавае 
становішча не спрыяе гэтаму. Таму 
мы звяртаемся да бацькоў, родзічаў, 
сяброў, былых саслужыўцаў тых, хто 
па той ці іншай прычыне апынуўся 
ў зняволенні: падпішыце іх на газету 
«Народная Воля»! 

Кошт месячнага камплекту – усяго 
8 рублёў 50 капеек. Адшкадуйце такую 
невялічкую суму – і, паверце, ваша 
дабрачыннасць адгукнецца шчырай 
удзячнасцю тых, хто з нецярпеннем 
чакае свабоды. «Народная Воля» 
наблізіць гэты час!

Заўважым: закон дазваляе 

зняволеным атрымліваць газеты, 
якія афіцыйна зарэгістраваны 
Міністэрствам інфармацыі і без 
абмежаванняў выходзяць у нашай 
краіне. «Народная Воля» – з ліку такіх. 
І яе можаце выпісаць чалавеку, які па 
волі лёсу апынуўся за кратамі, на любы 
тэрмін – на месяц, два, а неўзабаве і 
да канца года (вось-вось распачнецца 
падпіска і на ліпень–снежань). 
Можаце ўявіць, з якім задавальненнем 
той, хто за кратамі, будзе чытаць 
кожны матэрыял з волі пра тое, што 
адбываецца па-за кратамі, як жывуць 
многія са знаёмых, землякоў.

Аформіць падпіску для зняволеных 
можна ў любым паштовым аддзяленні 
ці ў спецыялізаваным пункце 
«Белсаюздруку». 

Ёсць таксама магчымасць аформіць 
падпіску на «Народную Волю», не 
выходзячы з дому. Для гэтага трэба 
на сайце belpressa.by запоўніць 
падпісны бланк і зрабіць аплату праз 
сістэму Webpay банкаўскай карткай 
ці праз сістэму «расчет» (аріП). У 
апошнім выпадку неабходна выбраць 
пункт «система «расчет» (ерИП)» 
– «сМИ» – «Н» – «Народная Воля» 
– «Подписка». Для аплаты ўвядзіце 
нумар рахунка, атрыманага на сайце 
belpressa.by. зрабіце плацеж.

Працягнем руку тым, хто часова не з намі! 
Наблізім іх свабоду!
Рэдакцыя газеты «Народная Воля».

No pasaran!
Самое важное событие последних двух недель для 

Беларуси, разумеется, связано с коронавирусом. Нет, я 
сейчас имею в виду вовсе не рост числа заболевших, при-
знаваемый даже нашим Министерством здравоохране-
ния. Я о другом – о солидарности людей.

Сначала в Министерство здравоохранения посыпались 
просьбы указать номер счета, куда можно перечислить 
деньги, чтобы поддержать медиков. И хотя Минздрав объ-
яснял, что денег хватает, в конце концов счет был открыт. 
В короткое время было перечислено свыше миллиона евро. 
И заседания комиссии, распределявшей эти средства, транс-
лировались в прямом эфире через интернет. Оказывается, 
гласность при распределении средств никому не мешает. 
Напротив, она повышает уровень доверия граждан к своему 
государству – хотя бы в данном вопросе.

В Минске далеко не самое дешевое заведение обще-
ственного питания – ресторан Grillman – ушел на волон-
терство. Начали готовить бесплатные обеды для сотруд-
ников минской инфекционной больницы.

В Витебске аптечные сети ADEL и «Добрыя лекі» за 
свой счет готовят обеды для находящихся на дежурстве 
врачей. На каждом боксе с обедом – слова благодарности 
в адрес медицинских работников.

В Могилеве кафе «Мясо & лаваш», не надеясь на соб-
ственные ресурсы, объявило краудфандинг на набираю-
щей популярность интернет-площадке molamola.

Список можно продолжать. Возникают многочислен-
ные инициативы. Например, инициатива BY_help уже 
собрала деньги на 20 тысяч респираторов, направила их 
в больницы и продолжает закупку. Причем что важно: 
волонтеры действуют не только в больших, областных 
городах, но доходят и до малых районных центров. Да, 
не всюду. Да, «атомизация» преодолевается не сразу. Но 
вот прочел на странице гражданского активиста Антона 
Мотолько: сотрудники «Тойота Центр Минск Восток» 
выделили машину и оплатили бензин, чтобы помощь 
можно было отвезти в несколько городов на севере 
Беларуси. Значит, понимание есть.

Идет война с эпидемией. Врачи оказались на передовой. 
А мы все – в роли тех самых тружеников тыла, которые 
работают не ради наград, а для того, чтобы не пропустить 
врага. Среди волонтеров этой войны уже появились свои 
герои: Андрей Стрижак, Юлия Дорошкевич, Роман Стрига, 
Андрей Ткачев, Никита Краснов и многие, многие дру-
гие… Читаешь о том, что они делают, сколько респирато-
ров, масок, литров дезинфицирующих веществ собрано и 
доставлено, – и понимаешь: no pasaran! Не пройдет враг, 
даже невидимый. Самоизоляция сопровождается невидан-
ной уже много лет добровольной мобилизацией.

И поразительно: на фоне этих сводок с передовой 
многие из тех, кто говорил о себе как о представителях 
гражданского общества, как-то сдулись. О них не хочется 
ни читать, ни писать.

Не берусь предсказывать, как изменится наше обще-
ство после победы над пандемией. Но в том, что оно 
изменится к лучшему, я уверен.

    ТОЧкА ЗРЕНИя

Александр 
ФЕДУТА

Сёння ў Беларусь прыбывае місія Сусветнай 
арганізацыі аховы здароўя, якая зробіць 

адпаведныя высновы адносна таго, на якім узроўні 
ў нас вядзецца барацьба з каранавіруснай эпідэміяй.

На ўчарашнюю раніцу 
ў Беларусі было 
зарэгістравана 

700 выпадкаў каранавіруса, 
13 смерцяў.

Такую інфармацыю 
паведаміла Міністэрства 
аховы здароўя ў сваім 

тэлеграм-канале.
На стацыянарным лячэнні знаходзілася 634 

чалавекі, паправіліся – 53, зарэгістравана 13 
выпадкаў смерці.

Напярэдадні Міністэрства аховы здароўя 
давала лічбу 562, яшчэ на день раней – 440, а 
перад гэтым – 351. Такім чынам, рост склаў 
каля 25%. Гэта прыкладна адпавядае тэм-
пу распаўсюджвання інфекцыі на гэтым этапе 
эпідэміі ў іншых краінах.

А закруцілася ўсё вось з 
чаго. Трэцякласнік мясцо-
вай школы, які займаецца 
спартыўнай акрабатыкай 
у Гомельскай СДЮШАР-4, 
аказаўся кантактнай асобай 
з трэнерамі, у якіх выявілі 
каранавірус. 1 красавіка хлоп-
чыка з Камунара забралі ў 
Гомельскую інфекцыйную 
бальніцу, а 2 красавіка 
шпіталізавалі ягоных 
аднакласнікаў ды тых, хто меў 
з ім кантакт у Камунараўскай 
школе ў групе падоўжанага 
дня. Школа перадала спісы ў 
раённы цэнтр гігіены, і яго 
супрацоўнікі тэлефанавалі 
бацькам, каб яны збіралі дзя-
цей у бальніцу.

– З нашай школы паклалі 
ў бальніцу на каранцін 
25 вучняў трэціх класаў і з 
чацвёртага, а таксама дзвюх 
настаўніц і выхавацельніцу. І 
яшчэ, наколькі я ведаю, пяцё-
ра дарослых. Але інфармацыі 
пра вынікі абследавання ў нас 
няма, –  кажа дырэктар Міхаіл 
Барысевіч.

Педагогі распавялі, што 
трымаюць сувязь з калегамі, 
якія патрапілі ў інфекцыйнае 
аддзяленне раённай бальніцы. 
Там яны папрасіліся быць 
разам са сваімі вучнямі. 
Перапіска вядзецца і ў сацы-
яльнай сетцы, дзе настаўнікі і 
вучні маюць свае групы. 

– Стан здароўя, як 
нам паведамляюць, ва ўсіх 
някепскі. Высокай тэмперату-
ры ні ў кога няма, – распавя-
дае дырэктар школы. – Піша 
нам і мама трэцякласніка. 
У іх шматдзетная сям’я, 
пазітыўная такая, спартыўная. 
Паслухайце, што напісала 

мама 4 сакавіка – яна з двума 
дзецьмі і мужам зараз у Буда-
Кашалёве: “Самаадчуванне 
ў сям’і нармальнае – ніякіх 
сімптомаў няма”. 

Кіраўнікі школы сцвяр-
джаюць, што камп’ютарная 
аснашчанасць іхняй устано-
вы дазваляе пры неабходнасці 
арганізаваць нават дыстанцый-
нае навучанне, калі канікулы, 
напрыклад, зацягнуцца.

Дырэктар школы Міхаіл 
Барысевіч разам са сва-
ёй намесніцай Святланай 
Малахавай у зеленаватых 
павязках на твары выходзяць 
на вуліцу.

– Выбачайце, у школу не 
запрашаем. Мы тут ужо чац-
вёрты раз мыем, праціраем, 
дэзінфікуем. Спачатку 
ўручную гэта рабілі, пас-
ля пульверызатарамі. У 
нас два дзясяткі тэхнічных 
супрацоўнікаў. Робім усё 
сваімі сіламі. Антысептыкаў 
і сродкаў для дэзінфекцыі 
хапае. І ў нас былі, і яшчэ 
паставілі дадаткова. Можам 
хоць зараз яшчэ тону дэзра-
створу прыгатаваць, – тлума-

чыць Міхаіл Мікалаевіч.
– Не фатаграфуйце толькі 

стары корпус школы, ён з 1957 
года. Рамонт яго мы яшчэ не 
скончылі, – крыху маркоціцца 
дырэктар Барысевіч.

Развітваюся з закла-
почаным кіраўніком зусім 
па-сучаснаму: замест поціску 
рукі дакранаемся адзін да 
аднаго нагою ў абутку, быццам 
развучваем “Ойру”, старадаўні 
беларускі танец.

Звестак пра тэсты няма
Шлях мой ляжыць далей 

у Буда-Кашалёва, у раённы 
аддзел адукацыі. Начальніца 
яго алена Парфёненка, як 
высветлілася, на бальнічным. 
Намесніца Надзея раманава на 
працы ходзіць з павязкай і ў 
сініх аднаразовых пальчатках.

– Прывыкаем. У мяне 
ў самой дзіця, і ў школы мы 
ездзім. Не надта зручна, але 
трэба засцерагацца, – цалкам 
рэалістычна разважае Надзея 
Мікалаеўна.

4 красавіка а 14-й гадзіне 
ў аддзеле адукацыі яшчэ не 
ведалі пра распараджэн-

не Міністэрства адукацыі 
наконт падаўжэння канікул 
на тыдзень – па 11 красавіка 
ўключна. І ўсур’ёз рыхтаваліся 
да аднаўлення навучальнага 
працэсу 6 красавіка.

– У раёне 23 школы, – кажа 
Надзея Раманава. – Нават калі 
б з-за каранавіруса канікулы 
і зацягнуліся, то тэхнічная 
аснашчанасць нашых 
устаноў дазваляе паўсюдна 
арганізаваць дыстанцыйнае 
навучанне. У нас і практы-
ка ёсць. Мы ж перыядычна 
адпраўляем дзяцей класамі на 
аздараўленне – і нічога, яны не 
адстаюць ад праграм.

Паводле слоў Раманавай, 
па стане на 4 красавіка яшчэ і ў 
аддзел ад медыкаў не паступілі 
звесткі пра вынікі абследаван-
ня школьнікаў з Камунара. 
Толькі вядома агулам – нейка-
га форс-мажору няма.

Радзільны дом стаў 
інфекцыйным 
аддзяленнем

Ад вуліцы Горкага, дзе 
месціцца аддзел адукацыі, 
да раённага цэнтра гігіены і 
эпідэміялогіі рукой падаць.

Напярэдадні тэлефанаваў 
галоўнаму дзяржаўнаму 
санітарнаму ўрачу Буда-
Каша лёўскага раёна 
Валянціну Камешку наконт 
вынікаў тэстаў на каранавірус 
у школьнікаў з Камунара, але 
ён ўхіляўся ад адказу.

– Вы думаеце, калі вы 
журналіст, то вам гэта можна 
ведаць? – задаваў рытарычнае 
пытанне раённы дзяржаўны 
санітарны ўрач, і ў яго тэлефо-
не чулася песня французскага 
спевака Джо Дасэна “Калі б не 

было цябе…”.
Камешкі зараз не было ў 

цэнтры, адсутнічала і ўрач-
эпідэміёлаг. “На раёне”, – 
звыкла цвердзяць шараговыя 
памочнікі.

На выхадзе з цэн-
тра сустракаю жанчыну з 
павязкай. Яна ідзе з глыбіні 
тэрыторыі цэнтральнай 
раённай бальніцы, на якой 
знаходзіцца і цэнтр гігіены. 
Пазнаёміліся. Назвалася 
Галінай.

– Падыходзіла да 
інфекцыйнага аддзялен-
ня, – тлумачыць спадарыня 
Галіна. –Там у мяне ўнучка-
чацвёртакласніца. Вунь яна 
ў акне стаіць, махае рукой. 
Унучка з бацькамі жыве ў 
Камунары, у доме на адной 
пляцоўцы з хлопчыкам, у 
якога знайшлі каранавірус. 
Чакаю нявестку з сынам, каб 
перадаць унучцы перадачу. 
Трывожна вельмі, асабліва за 
дзяцей.

Пад інфекцыйнае аддзя-
ленне ў раённай бальніцы 
перапрафілявалі і радзільны 
дом, дзе зараз лекуецца і ўнучка 
Галіны. На фасадзе яго захаваўся 
на сёння двухсэнсоўны надпіс 
па-расійску: “Здесь рождается 
счастье!”

Галоўны ўрач ЦРБ Жанна 
еўтухова публічна паведаміла, 
што ў аддзяленне пад 
назіранне медыкаў з Камунара 
дастаўлены 39 чалавек – дзя-
цей і дарослых. Усе яны – 
кантакты першага ўзроўню 
школьніка, які займаўся ў 
Гомельскай СДЮШАР-4.

Антон КУПЧЫн.
Камунар – Буда-Кашалёва – Мінск.

Каранавірус у Камунары
Нечаканы госць узрушыў ціхі і спакойны аграгарадок Камунар, 

што ў Буда-Кашалёўскім раёне на Гомельшчыне. І госць гэты – каранавірус.

У сацыяльных сетках і на роз-
ных тэлеграм-каналах нярэдка 
распаўсюджваюцца фэйкі, якія жывуць 
і множацца не горш, чым той жа вірус. 
Пры гэтым аўтары фэйкаў не асабліва 
дбаюць пра тое, каб пераправерыць 
інфармацыю з некалькіх крыніц.

“Зараз у сацыяльных сетках 
распаўсюджваецца аўдыёзапіс з 
жаночым голасам, які расказвае пра 
сітуацыю ў Віцебску, – паведаміў 
старшыня РГА “Перспектыва” 
анатоль шумчанка. – Маўляў, 
інфармацыя ад знаёмага, які працаваў 

у рэнтгенкабінеце і гэтак далей.
Спадарства, гэта фэйк! Мне 

гэты запіс яшчэ да публікацыі даслалі 
некалькі знаёмых і напісалі, што гэта 
сястра ім перадала. Як можа быць 
столькі аднолькавых сясцёр, сябровак 
і братоў? Думаю, тут усё зразумела.

Сябры, давайце фільтраваць і 
пісаць інфармацыю, якая праверана і 
ў якой вы дакладна ўпэўнены”.

Тыдзень таму пра сітуацыю ў 
Віцебску расказваў і тэлеграм-канал 
NEXTA, за якім стаіць журналіст 
сцяпан Пуціла. Паведамлялася, 

што ў Віцебску толькі за тыдзень 
“зарэгістравана як мінімум 22 смерці 
ад “пнеўманіі”, а колькасць тых, хто 
захварэў, перавысіла адзнаку ў 1000 
чалавек”. Маўляў, блізкія памерлых 
адразу забраць не могуць, і выносіць 
даводзіцца ноччу.

– адкуль інфармацыя пра 22 
памерлых у Віцебскай вобласці і 
наколькі яна дакладная? – запытаўся я 
ў Сцяпана Пуцілы, які жыве ў Варшаве, 
а дае інфармацыю па Беларусі.

– Ужо іншыя лічбы, але афіцыйнага 
пацвярджэння і насамрэч няма.

– Дык гэтая ж інфармацыя можа 
быць фэйкам. Вы яе правяраеце?

– Так. 
– а чаму тады не называе-

це, ад каго канкрэтна прыйшла 
інфармацыя? Ці выслухоўваеце і 
афіцыйны бок?

– Не называем, бо ў нашай пра-
цы галоўнае – бяспека і ананімнасць 
крыніц. Афіцыйны бок, да слова, такса-
ма выслухоўваем, але даверу да яго няма.

Што датычыцца паведамлен-
ня пра сітуацыю ў Віцебску, то ў 
нашым распараджэнні маюцца 

дакументы, якія пацвярджаюць 
як мінімум некалькі смерцяў ад 
“пнеўманіі”. У мэтах забеспячэння 
ананімнасці крыніц публікавацца 
яны не будуць.

Скажыце, спадар Пуціла, чаму 
наведвальнікі сайта павінны верыць 
нейкаму ананіму? І што значыць 
“у нашым распараджэнні маюц-
ца дакументы, якія пацвярджаюць 
як мінімум некалькі смерцяў ад 
пнеўманіі”? Некалькі – гэта ж не 22?

сяргей ніКАнОРАЎ.

Хто спекулюе на сітуацыі?
Падчас эпідэміі каранавіруса актывізаваліся тыя, хто любіць запускаць неправераныя чуткі.
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Андрей ЗАЯЦ:
«Моя жена принесла публичные извинения 

  Владимиру Делендику…»
Жена солигорского бизнесмена Андрея Зайца вначале обвинила создателя компании «Дарида» Владимира Делендика в рейдерском захвате бизнеса ее семьи, 

а через пару дней уже слезно попросила у него прощения. Оба видеоролика можно найти в интернете.
«Народная Воля» уточнила у Андрея Зайца (на фото), что происходит и намерен ли он отдать Владимиру Делендику одиннадцать миллионов евро, которые тот вложил в его бизнес.

«Почему я 
должен вести себя, 

как бандит?»
Андрей Михайлович Заяц 

– создатель компании «Радуга-
свет» и владелец сети магазинов 
и ресторанов в разных городах 
Беларуси. Его супруга расска-
зала, что известный бизнесмен 
Владимир Делендик угрожает им 
и требует, чтобы Заяц переписал 
свой бизнес на его дочь, которая 
живет в Испании.

«Два года назад Андрей Заяц 
попросил меня войти в его биз-
нес, – рассказал Владимир 
Викторович «Народной Воле». – 
Я вложил в его компанию боль-
ше 10 миллионов евро и приобрел 
около 50 процентов акций ком-
пании. Тогда у Зайца были про-
блемы с выплатой кредитов. Но 
с моей помощью он их погасил, 
мы достроили некоторые мага-
зины. Затем у нас возникли раз-
ногласия, и я написал заявление 
о выходе из состава акционеров. 
Сказал Зайцу, чтобы он вернул 
мне мои деньги. Он не смог. Через 
некоторое время я снова решил 
выйти из состава учредителей, 
потому что был не согласен с 
некоторыми его действиями, и 
предложил до 30 июня вернуть 
мне финансы. Заяц снова оказал-
ся неплатежеспособен. Тогда я 
предложил свой вариант – про-
дать акции. И он согласился на 
такое решение. 15 процентов 
акций остались у него, а ко мне 
перешли 85 процентов. Когда 
подписывались бумаги о переда-
че акций, я даже в Солигорск не 
поехал – все делал мой предста-
витель. Заяц подписал бумаги 
добровольно и спокойно, никто 
ему руки не выкручивал. Но он 
скрыл эту сделку от жены и 

от коллектива. А потом, когда 
надо было представить нового 
директора, он попросил меня: 
не говорите, что я так посту-
пил, мне стыдно перед всеми…

Так что никакого рейдер-
ского захвата бизнеса на самом 
деле не было. А видео появилось 
в интернете, видимо, потому, 
чтобы я не требовал возврата 
денег. Я поехал проводить собра-
ние в Солигорск, хотел объяс-
нить коллективу, как предпри-
ятие будет дальше развивать-
ся, снять острые вопросы, а они 
устроили там самый настоящий 
дебош! Меня хотели запугать. А 
люди, которые пришли, не знали, 
что происходит… Он довел все 
до банкротства, а потом стал 
искать выход. Попросил меня 
приехать, объяснить ситуацию, 
а меня там фактически в залож-
ники взяли. Пришлось вызывать 
милицию…

Жена Зайца набросилась на 
начальника службы безопасно-
сти, хотя он крайне корректно 
себя вел.

Я сразу по горячим следам 
написал заявление в Солигорский 
отдел милиции, еще хочу, что-
бы прокуратура тоже дала свою 
оценку ситуации по поводу якобы 
захвата бизнеса.

Я уже сегодня думаю, какой 
дурак был, что туда влез!.. Но, 
с другой стороны, он так просил 
помочь…

Сейчас они уже осознали, что 
произошло, и просят у меня про-
щения…

Пару дней назад жена Зайца 
на одном из солигорских сайтов 
выложила новое видеообращение: 
мол, она записала видео на вся-
кий случай, вдруг я начну им угро-
жать. А почему я должен вести 
себя, как бандит? Я всегда рабо-
таю по закону…»

«Записала видео на 
всякий случай…»
Бизнесмен андрей заяц до 

недавнего времени вообще не 
комментировал ситуацию, он про-
сто не отвечал на звонки журна-
листов. Но «Народной Воле» уда-
лось до него дозвониться.

– Все всё просто неправиль-
но поняли! – говорит Андрей 
Михайлович. – Было собрание 
учредителей, на это мероприятие 
подошли заведующие магази-
нов, и дальше начался какой-то 
непонятный балаган. Мы успели 
все вопросы решить, слава Богу. 
У нас все нормально, контакты 
хорошие, отношения дружеские 
с Владимиром Викторовичем 
Делендиком. Никаких захватов 
или перехватов бизнеса не было. 
Это пресса что-то, как всегда, 
наворотила…

– Хотите сказать, что вино-
ватыми остались журналисты? а 
как вы тогда прокомментируе-
те обращение, которое записала 
ваша жена? Это журналисты ее 
заставили записать и выложить 
в интернет громкое обращение о 
рейдерском захвате?

– Нет, не журналисты… Она 
просто была эмоционально пере-
гружена. Много событий, много 
информации…Но она не выкла-
дывала это обращение в сеть! Как 
оно стало общедоступным – я не 
могу объяснить. Она записала это 
видео на всякий случай, если что-
то случится. Ну, просто надумала 
себе что-то…

– а правда, что, когда вы 
продали свои акции Владимиру 
Делендику и получили 11 милли-
онов евро, вы просто не расска-
зали об этом жене? И она, узнав 
об этом, оказалась на грани нерв-
ного срыва?

– Да, правда…

– а почему вы скрыли от жены 
этот факт? Думали, что бизнес ста-
нет успешным и вы сможете выку-
пить акции обратно?

– Я не могу объяснить, почему 
скрыл... Это была слабость с моей 
стороны…

– Что теперь с вашим бизне-
сом? знаю, что Делендик написал 
заявление в милицию…

– Сеть дальше продолжает рабо-
тать, а мы подписываем договор 
о сотрудничестве, на днях встре-
чались, пожали друг другу руки. 
Никаких проблем сейчас нет.

– а как будет решаться денеж-
ный вопрос? создатель компа-
нии «Дарида» говорил, что вы 
должны вернуть ему 11 милли-
онов евро, и тогда он выйдет из 
состава учредителей…

– Мы передаем ему недвижи-

мость на эту сумму и дальше рабо-
таем вместе. Одним словом, все 
вопросы решились.

А что касается заявления в 
милиции... Моя жена принесла 
публичные извинения Владимиру 
Делендику, она записала новое 
видео. У нее просто сильнейший 
нервный срыв…

«Он талантливый 
руководитель…»

Как Владимир Делендик отре-
агировал на второй видеоролик 
Натальи Заяц с извинениями в 
адрес его семьи?

– Все равно там факты немно-
го искажены, – комментирует 
Владимир Викторович. – Да, она 
попросила прощения, но все рав-
но: что значит «записала ролик 

на всякий случай»? Она не до 
конца изложила ситуацию. Я ее 
прощаю, но пусть она разберется 
со службой безопасности, у них 
ведь тоже нужно просить про-
щения, потому что то, как она 
себя вела, – это на самом деле 
хулиганские действия.

Вообще, для меня эта история 
стала настоящим потрясением…

Ну а все остальное, что Андрей 
Михайлович сказал, – это искрен-
не, он действительно жену не уве-
домил, хотя мы с ним мирно все 
документы готовили, все подпи-
сали. И не было бы сегодня этого 
скандала, если бы он нашел сме-
лость и признался жене, что попал 
в кризис и что пришлось отдать 
акции и нашу фирму. Я человек 
порядочный и отдал ему 15 про-
центов акций. Заяц правильно 
сказал: мы подписали с ним кон-
тракт, что 1 июня он передаст мне 
недвижимость, что-то ему, конеч-
но, останется. Сейчас все зависит 
только от самого Андрея Зайца. 
Я сдам ему имущество в аренду, и 
пусть он дальше всем занимается. 
Он талантливый руководитель, и 
у меня нет сомнений, что пред-
приятие будет дальше расти и раз-
виваться.

Я всю жизнь в бизнесе, у 
меня никогда не было долгов. 
Наоборот получалось так, что 
мне всегда деньги не отдавали. 
А сам я никому не был должен. 
Если бы я вел себя непорядочно 
в делах, уже не знаю, где нахо-
дился бы. Я прошел много прове-
рок за все то время, что работаю. 
И спокойно сплю. Потому что 
работаю прозрачно.

Кстати, на днях я позвонил 
в два облисполкома, Минский и 
Витебский, и столичный гориспол-
ком и сказал, что готов оказать 
помощь больницам, многодетным 
матерям и тем, кто действительно 
нуждается в это непростое время. 
Сейчас надо много пить воды, очи-
щать организм от страшных виру-
сов, поэтому мы в любом количе-
стве готовы поставить свою про-
дукцию.

Даша ПАВлОВсКАЯ.

ЭкОНОМИкА

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА
Андрей Заяц, созда-

тель ООО «Торговый дом 
«Радуга-Свет», родился в 
деревне Леньки Слуцкого 
района. Окончил сред-
нюю школу № 11 Слуцка. 
Имеет два высших обра-
зования. Специальности 
– маркетолог, экономист. 
Начинал предпринима-
тельскую деятельность 
с торговли в палатке на 
рынке. Женат.

Белорусские власти в кризис 
рискуют увлечься фантазиями

Создана рабочая группа 
по разработке экономической 
программы на пятилетку, но 
готовить ее не стоит, считают 
аналитики.

Глобальный экономиче-
ский кризис, порожденный 
пандемией коронавируса, 
продолжается. Как долго он 
будет длиться и чем закон-
чится, никто не знает. Из-за 
этого кризиса долгосроч-
ные планы, которые власти 
наметили в начале года, уже 
стали практически недости-
жимы.

Пятилетние планы 
устарели за квартал

Правительство на про-
шлой неделе утвердило состав 
рабочей группы, которой 
предстоит разработать про-
грамму социально-экономи-
ческого развития на будущую 
пятилетку. Впрочем, концеп-
ция этой программы была 
готова еще в начале года и 
предусматривала два сценария 
развития экономической ситу-
ации в стране до 2025 года.

Консервативный сценарии 
предполагал, что ВВП увели-
чится с 66,8 млрд долларов в 
2020 году до 79,4 млрд дол-
ларов в 2025 году. Целевой 
сценарий предусматривал, 
что ВВП вырастет до 100 млрд 
долларов (или 234,8 млрд 
рублей) в 2025 году.

С тех пор, как власти озву-
чили эти сценарии, прошло 
всего два месяца, а уже сейчас 
очевидно, что официальные 
планы начала года совершенно 
неактуальны. Ситуация в мире 

оказалась настолько небла-
гоприятной, что ни один из 
прогнозных сценариев начала 
года такого поворота событий 
не предусматривал.

Белорусские власти рас-
считывали, и до пандемии 
коронавируса в это можно 
было верить, что ежегодная 
инфляция в 2021–2025 годах 
не превысит 5%, а курс дол-
лара будет расти не более чем 
на 4–5 копеек в год. В нача-
ле 2020-го власти ожидали, 
что в 2025 году курс доллара 
составит примерно 2,35 рубля 
за доллар, а ВВП – почти 235 
млрд долларов.

С момента тех прогнозов 
прошло совсем немного вре-
мени, и мы видим, что сейчас 
официальный курс доллара 
колеблется в районе 2,6 рубля, 
то есть уже существенно пре-
высил уровень, который эко-
номические власти ожида-

ли в 2025 (!) году. Поскольку 
курс доллара уже значительно 
вырос, то и зарплата в дол-
ларовом выражении будет не 
той, которую прогнозировали 
в начале года.

Официальные планы пред-
усматривали, что средняя зар-
плата в 2020 году составит 548 
долларов, а в 2025-м вырастет 
до 759 долларов в эквивален-
те – в случае увеличения ВВП 
до 100 млрд долларов, или 650 
долларов – если дела пойдут по 
консервативному сценарию.

Сейчас, после резкого 
роста официального курса 
доллара в марте, вышеназван-
ные цели у многих вызовут 
улыбку. К слову, средняя зар-
плата белорусских работников 
за февраль (выплачена в мар-
те) составила 1119,7 рубля. По 
нынешнему курсу это около 
430 долларов.

Удастся ли в таком слу-

чае по итогам года выйти на 
запланированную ранее цель 
и обеспечь среднюю зарплату 
на уровне 548 долларов? Если 
курс доллара резко не снизит-
ся, очевидно, сделать это будет 
невозможно.

Пятилетние планы начала 
года устарели еще и по той 
причине, что за первый квар-
тал нефть российской мар-
ки на мировом рынке резко 
подешевела. Белорусские вла-
сти в начале года при плани-
ровании пятилетки ожидали, 
что российский сорт Urals 
будет стоить 60 долларов за 
баррель, а на прошлой неделе 
стоимость российской нефти 
снизилась до… 10 долларов 
за баррель.

В общем, официальные 
белорусские прогнозы начала 
года, которые закладывались 
на пятилетку, уже устарели. 
Стоит ли их переписывать?

Фантазии сейчас 
неуместны

Независимые аналитики 
уверены, что готовить сейчас 
программу социально-эконо-
мического развития на всю 
пятилетку (2021–2025) не име-
ет никакого смысла.

«Сейчас в связи с пандеми-
ей коронавируса существует 
высокая неопределенность, 
как в будущем будет разви-
ваться мировая экономика, 
не понятно, что произойдет 
с экономикой основных тор-
говых партнеров Беларуси. В 
этой ситуации разрабаты-
вать и утверждать програм-
му на пятилетку нет никако-
го смысла», – считает старший 
аналитик «Альпари» Вадим 
Иосуб.

Схожего мнения придер-
живаются и другие белорус-
ские экономисты.

«Сейчас нужно отложить 
в сторону работу над пяти-
летней программой, всякие 
фантазии о светлом будущем 
и предметно заняться нега-
тивными экономическими про-
цессами, которые развивают-
ся в стране», – подчеркнула 
в комментарии для БелаПАН 

академический директор 
Белорусского экономическо-
го исследовательско-образо-
вательного центра (BEROC) 
Катерина Борнукова.

По мнению экспертов, в 
условиях, когда зарубежные 
страны прогнозируют эко-
номический спад на десятки 
процентов, белорусским вла-
стям нужно сосредоточиться 
на текущих антикризисных 
мерах.

«Нужно думать, как мы 
будем жить завтра, через 
неделю, спустя месяц, а не 
заниматься прожектами 
на пять лет», – убежден 
Иосуб.

Эксперты предполагают, 
что нынешний кризис может 
оказаться серьезнее эконо-
мического спада, который 
наблюдался во всем мире в 
2008 году.

«Если пандемия корона-
вируса продлится долго, то 
нынешний кризис будет похож 
даже не на глобальный спад 
2008 года, а на события 1990-
х, когда развалились все связи 
между компаниями и страна-
ми», – считает Борнукова.

С учетом таких вызовов 
реакция властей должна быть 

быстрой и максимально адек-
ватной, считают эксперты.

«Когда дом может сгореть, 
проектирование пристройки 
неактуально. Поэтому сейчас 
нужно не пятилеткой зани-
маться, а минимизировать 
угрозы для финансовой ста-
бильности (в том числе риски 
суверенного и корпоративных 
дефолтов), которые суще-
ствуют», – полагает старший 
научный сотрудник BEROC 
Дмитрий Крук.

При этом в белорусском 
случае, считает эксперт, решать 
экономические проблемы за 
счет монетарного стимулирова-
ния, как сделали это некоторые 
страны, не стоит.

«Если поддерживать неэф-
фективные предприятия, то 
финансовые вливания могут усу-
губить долговую проблему в эко-
номике. Живыми деньгами сей-
час нужно поддерживать только 
население, а эффективные ком-
пании поддерживать косвенны-
ми мерами (налоговыми, кредит-
ными каникулами), чтобы они 
смогли пережить этот кризис», 
– резюмировал Крук.

Дмитрий ЗАЯЦ.
(Naviny.by)

дАБРАЧыННАСЦЬ

Купалаўскі 
тэатр шые 

маскі!
Нацыянальны акадэмічны 

тэатр імя Янкі Купалы 
распачаў сацыяльны праект 
“Нетэатральная маска” па 
вырабе ахоўных масак. 

Пашывачны цэх тэатра 
ўжо вырабіў 500 ахоўных 
масак для твару, у бліжэйшы 
час плануецца ажыццявіць 
выраб яшчэ большай 
колькасці масак, якія будуць 
перададзеныя на патрэбы 
10-й гарадской клінічнай 
бальніцы г. Мінска.

“Праект арганізаваны 
за кошт пазабюджэтных 
сродкаў Купалаўскага тэатра 
і пры спонсарскай падтрым-
цы партнёраў тэатра, – гаво-
раць у тэатры. – Купалаўскі 
тэатр будзе ўдзячны юры-
дычным асобам, усім амата-
рам тэатральнага мастацт-
ва і нашым гледачам за 
фінансавую падтрымку 
ў набыцці матэрыялаў, 
неабходных для пашыўкі 
ахоўных масак. Падтрымаць 
праект можна праз дабраах-
вотны пералік любой сумы 
на рахунак Купалаўскага 
тэатра”. 

Праект Купалаўскага 
тэатра ажыццяўляецца па 
прыкладзе іншых тэатраў 
у розных краінах, якія 
вырашылі падтрымаць 
медыцынскія ўстановы, - 
гэта Тэатр імя Наталлі Сац 
і Дзяржаўны акадэмічны 
тэатр танца (Казахстан),  
партнёры Купалаўскага 
тэатра - Тэатр імя Юліюша 
Астэрвы (Люблін, Польшча) 
і Тэатр імя Аляксандра 
Венгеркі (Беласток, 
Польшча), Оперны тэатр у 
Бургасе (Балгарыя) і іншыя.

Купалаўскі тэатр таксама 
запрашае далучыцца да пра-
екта і іншыя тэатры Беларусі 
(якія маюць магчымасці), каб 
разам зрабіць гэтую добрую 
справу.

Галіна РУТ.
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Незабытыя
ЛЁСы ЛюдСкія

Помнік ахвярам масавых 
камуністычных рэпрэсій у вёс-
цы Маркавічы Гомельскага раёна 
стаў адным з першых у Беларусі. 
Яго спраектаваў і за свае гро-
шы ўсталяваў у 2000-х тагачас-
ны дырэктар мясцовай сярэдняй 
школы Мікалай Пашчанка, унук 
рэпрэсаванага селяніна Давыда 
Алесіча з вёскі Букча Лельчыцкага 
(раней Тураўскага) раёна, што на 
Гомельшчыне. Цяпер Пашчанка на 
заслужаным адпачынку. Актывісты 
грамадскай кампаніі «Забітыя і 
забытыя» сустрэліся з Мікалаем 
Сцяпанавічам, каб запісаць яго 
расповед пра незвычайны помнік і 
рэпрэсаваных сваякоў.

Шлях на Дзікалаўку
Школа, дзе Мікалай Пашчанка 

выкладаў гісторыю і працяглы час 
дырэктарстваваў, стаіць акурат пры 
павароце колішняга тракту ў сусед-
нюю вёску Гадзічава. Гэтым шляхам 
сталінскія энкавэдысты гвалтам 
гналі маркавіцкіх сялян, а з Гадзічава 
– тамтэйшых небарак і пры пава-
роце злучалі ўсіх у адну калону. 
Далей гаротную калону кіравалі на 
чыгуначную станцыю Дзікалаўка. 
Адтуль ужо праз Гомель таварнякамі 
адпраўлялі ў турэмныя лагеры Расіі 
альбо наўпрост у Сібір на так зва-
нае спецпасяленне – у залежнасці 
ад таго, якую «біяграфію» напісалі 
чалавеку чырвоныя камісары з 
сельсаветчыкамі і следчымі НКУС.

Гэты тракт Пашчанка бачыў 
кожны дзень, не толькі калі ішоў у 
школу, але і з акна свайго кабінета. 
Ён непакоіў, вярэдзіў душу, 
прымушаў думаць пра драму сям’і 
дзеда Алесіча.

Раней Мікалай наважваўся 
паставіць помнік рэпрэсаваным 
землякам на сваёй малой радзіме, 
у вёсцы Букча, але не знайшоў 
там паразумення з мясцовымі 
кіраўнікамі.

У Маркавічах зрабіць гэта 
аказалася крыху прасцей. Можа, 
таму, што да таго часу выйшла 
кніга «Памяць. Гомельскі раён», 
у якой пазначана, што ў вёсцы 
былі «зняволены 44 жыхары, з іх 
прыгавораны да вышэйшай меры 
пакарання 37 сялян-аднаасобнікаў 
і калгаснікаў». У Гадзічаве яшчэ 
больш пацярпелых ад сталінскіх 
рэпрэсій: «Зняволены 48 жыхароў, з 
іх прыгавораны да вышэйшай меры 
пакарання 40 сялян-аднаасобнікаў і 
калгаснікаў».

Маючы такую жахлівую статы-
стыку, Пашчанка завітаў да раённа-
га архітэктара.

«Зразумейце, у рэпрэсаваных і 
расстраляных няма магіл. Але ёсць 
унукі, праўнукі, магчыма, і дзеці 
яшчэ жывуць. Ім куды прыйсці, дзе 
пакласці кветкі? Няўжо ахвяры 
рэпрэсій не маюць права на свае 
пару метраў зямлі хоць бы пад 
помнік?» – гэтак гісторык азадачыў 
раённага спецыяліста.

Архітэктар па просьбе дырэк-
тара прыехаў у Маркавічы на 
«рэкагнасцыроўку», каб узгадніць 
месца ўстаноўкі помніка. 
Абследавалі прапанаваны ўзгорачак 
па правы бок тракта, за нейкую 
сотню крокаў ад школы. Архітэктар 
заглянуў яшчэ ў свае мапы-талму-
ды і ўвагнаў невялікі палік у зямлю: 
«Тут і стаўце!»

Пасля гэтага Пашчанка з 
калегамі і аднавяскоўцамі і ўзяўся 
будаваць помнік рэпрэсаваным 
сялянам дзвюх вёсак.

– Хацелася, – расказвае Мікалай 
Сцяпанавіч, – каб помнік нагадваў 
ветразь з крыжыкам наверсе 
як сімвал вечнасці. І каб абавяз-
кова быў вялікі камень кшталту 
Салавецкага каменя ў Маскве – 
аднаго з самых значных помнікаў 
ахвярам палітычных рэпрэсій у 
былым СССР. Мая ж маці з дзе-
дам таксама пакутавалі ў той жа 
Архангельскай вобласці Расіі, дзе 
знаходзяцца і Салавецкія выспы.

Невялікі помнік зрабілі хутка. 
На ім чорная шыльда з надпісам: 
«Жыхарам вёсак Маркавічы і 
Гадзічава – ахвярам сталінскіх 
рэпрэсій 30-х гадоў ХХ стагоддзя». І 
лічбы – у якой вёсцы колькі людзей 
рэпрэсавана і расстраляна.

«НКУС не памыляецца»
У дзеда Мікалая Пашчанкі па 

кудзелі, Давыда Алесіча з вёскі 
Букча, была добрая сям’я – тры 
дачкі ды яшчэ старыя бацькі. Гэта 
вымушала Давыда, удзельніка 
Першай сусветнай вайны, круціцца 
паміж сваёй гаспадаркай, лапікам 
худога поля аднаасобніка і Туравам, 
які ў 30-я гады мінулага стагод-
дзя быў цэнтрам аднайменнага 

раёна. У Тураў Алесіч хадзіў па 
хлеб ці не кожны тыдзень. Пешшу. 
Пяцьдзясят чатыры кіламетры ў 
адзін бок – ну і столькі ж назад. 
Бывала, дабіраўся Алесіч і да 
Мазыра. Таксама пехатою, а гэта 
ўжо каля паўтары сотні кіламетраў.

Быў у гаспадарцы вол, неблагая 
цяглавая сіла. Але ж не конь. У 
дарогу на ім ніхто не выпраўляўся. 
Вол – маруднік і целямпей такі, што 
свет не бачыў.

Вёска Букча ў тыя міжваенныя 
гады месцілася ў памежнай зоне. 
У цэнтры вёскі стаяла казар-
ма для вайсковых памежнікаў. 
За пяць кіламетраў на захад ад 
вёскі праходзіла мяжа з Польскай 
Рэспублікай. Савецкая Расія прай-
грала вайну з Польшчай і, паводле 
Рыжскай мірнай дамовы 1921 года, 
адкупілася беларускай тэрыторы-
яй. А гэта 108 тысяч квадратных 
кіламетраў беларускай этнічнай 
тэрыторыі і 3,2 мільёна насельніцтва.

– У памежнай зоне савецкія 
выканаўчыя органы выдавалі 
вяскоўцам даведкі: імярэк такога 
года нараджэння з’яўляецца жыхаром 
той ці іншай вёскі, – згадвае Мікалай 
Пашчанка, – Па тым часе дакумент 
замяняў пашпарт. Фотаздымка 
на даведцы не было, бо бракавала 
адпаведнай тэхнікі і спецыялістаў. 
Пісулькай мог, у прынцыпе, кары-
стацца любы чалавек, узрост і пол 
якога прыкладна адпавядалі пазна-
кам у той паперчыне.

І вось аднойчы той даведкі ў 
Давыда не стала – акурат пасля 
чарговага пешага паходу ў Мазыр. 
Скралі тую цыдулку ў абласным 
цэнтры ці Давыд сам яе дзесьці 
згубіў, ліха яго ведае! Толькі давяло-
ся вяскоўцу звяртацца ў сельсавет 
па новы дакумент, а тыя ўжо пра 
«чп» даклалі ў райаддзел НКУС. На 
Давыда завялі цэлую справу. А тут 
яшчэ нехта «сігнал» падаў: даведку, 
маўляў, Алесіч у Мазыры за грошы 
прадаў, пагатоў яшчэ і за мяжу.

Самае дзіўнае, што даведка тая 
знайшлася сярод дзедавых рэчаў. 
Але справа ўжо была заведзена, і, як 
казалі тады, «НКУС не памыляецца».

«Прышпілілі» Алесічу 58-ы арты-
кул Крымінальнага кадэкса. А ў 
тым артыкуле звыш двух дзясяткаў 
падпунктаў. У «ворагі народа» маглі 
запісаць практычна любога. Гэта і 
контррэвалюцыянер, які аслабіў 
рабоча-сялянскую ўладу, гэта і 
здраднік, шпіён, які выдаў сакрэты 

вайсковай магутнасці СССР і меўся 
ўцячы за мяжу. Гэта неданясенне пра 
падрыхтоўку контррэвалюцыйнага 
злачынства, дапамога міжнароднай 
буржуазіі, падрыў дзяржаўнай 
прамысловасці, транспарту, гандлю, 
грашовага абарачэння альбо крэ-
дытнай сістэмы, а таксама тэракты 
супраць прадстаўнікоў савецкай ула-
ды і дзеячаў рэвалюцыйных рабо-
чых і сялянскіх арганізацый. Асобны 
пункт – прапаганда і агітацыя з 
заклікам да звяржэння, падрыву ці 
аслаблення савецкай улады, а так-
сама распаўсюд, выраб і захаванне 
літаратуры на такую тэму. А яшчэ 
– актыўныя дзеянні альбо барацьба 
на адказных ці сакрэтных пасадах 
пры царскім рэжыме, контррэвалю-
цыйны сабатаж, наўмыснае неахай-
нае выкананне абавязкаў з мэтай 
аслаблення ўлады ўрада і дзейнасці 
дзяржаўнага апарата. Паводле прын-
цыпу: быў бы чалавек, а артыкул 
знойдзецца.

Улетку букчанцы хадзілі на 
сенакос у бок мяжы. Касілі на бало-
це найбольш прыдатныя лугавіны. 
Гэта ж рабілі па другі бок мяжы і 
суседзі-беларусы, што апынуліся ў 
Польшчы.

– У вёсцы распавядалі, – прыгад-
вае Пашчанка, – што забараняла-
ся нават глядзець у бок «палякаў». 
А калі, не дай бог, памахаў рукой 
суседу праз мяжу, то спецпасяленне 
на поўначы Расіі забяспечана. Была 
і такая гісторыя. Вяскоўка вярта-
лася з поля адна і спявала сабе пес-
ню, складзеную на надзённую тэму: 
«Працадзень мой, працадзень, як 
пражыць на цябе дзень?» Увечары 
чырвоныя памежнікі выклікалі тую 
кабету ў камендатуру і так надавалі 
шомпаламі за «крамольную песню», 
што ў кабеты і голас прапаў.

Брызентавы «рай»
Мікалай Пашчанка дакладна 

не ведае, які пункт абвінавачання 
з 58-га артыкула энкавэдысты 
прыпісалі дзеду. Хутчэй за ўсё, 
нешта пра неахайнае выканан-
не абавязкаў і аслабленне савец-
кай улады. У 1937 годзе вывезлі 
Давыда Алесіча з сям’ёй на пася-
ленне за 2 тысячы кіламетраў ад 
Букчы – у гарадок Котлас, што ў 
Архангельскай вобласці.

Там яшчэ на пачатку 1930-
х камісары стварылі перасыльны 
лагер, які праз колькі гадоў стаў 

самастойнай установай ГУЛАГа. 
Горад у горадзе, як апісвалі яго 
відавочцы. Пад’язныя чыгунач-
ныя шляхі. Пакгаўзы. Вялізны 
дом-барак. Палаткі. Брызентавы 
«часовы рай» на 30 тысяч чалавек. 
Сабакі, вышкі, кулямёты. Доўгі 
рад прыбіральняў. Калючы дрот. 
Паласа ўзаранай зямлі. Выбраўся на 
яе – страляюць без папярэджання.

Котласкі перасыльны пункт 
апісваў і Аляксандр Салжаніцын у 
«Архіпелагу ГУЛАГу»: «…гэта про-
ста быў участак зямлі, раздзелены 
плотам на клеткі, і клеткі ўсе зам-
кнёныя. Хоць ужо тут густа сялілі 
мужыкоў, калі ссылалі іх у 1930-м 
(трэба думаць, што даху над імі не 
было, толькі цяпер няма каму рас-
казаць), аднак і ў 1938-м далёка не ўсе 
змяшчаліся ў хісткіх аднапавярховых 
бараках з гарбылькоў, накрытых… 
брызентам. Пад асеннім мокрым сне-
гам і ў замаразкі людзі жылі тут про-
ста насупраць неба на зямлі».

У гэты перасыльны лагер, рас-
казвае Пашчанка, і прывезлі сям’ю 
дзеда Алесіча. Далей не пагналі. 
Давыду вызначылі працу на 
лесапілцы. Перавялі жыць у барак 
для спецперасяленцаў. Дачок ганялі 
на лесапавал. З 16-гадовага ўзросту 
на лесапавале працавала і Варвара, 
будучая маці Мікалая Пашчанкі.

– Дзед расказваў, – прыгадвае 
Пашчанка, – што Варвара з такой 
жа малалетняй сяброўкай уцякла з 
Котласа. Паехалі на радзіму. Але ў 
Жыткавічах на чыгуначнай станцыі 
дзяўчатак перанялі супрацоўнікі 
НКУС і вярнулі назад у Котлас.

Дзесяць гадоў адбарабаніла 
сям’я Алесіча на поўначы Расіі. 
У Давыда з жонкай Кацярынай 
нарадзіліся там яшчэ і два сыны. 
Падрасла Варвара і выйшла замуж 
за ўкраінца Сяргея Пашчанку, тако-
га ж спецперасяленца з суседняй 
Украіны, але з заможнага роду. 
Шлюб той распаўся. У Варвары 
засталося толькі прозвішча ад 
мужа і малая дачка Надзя на руках.

Маё, тваё, наша
У Букчу Алесічы вярнуліся 

толькі ў 1948 годзе пасля абвешча-
нага дазволу. Давыд, па сутнасці, 
прыехаў на радзіму інвалідам. На 
лесапілцы ў Котласе яму цырку-
ляркай адхапіла пальцы на руцэ. 
З куксай было ўжо складаней 
упраўляцца з рознай сялянскай 

працай.
Муж Варвары так і не прыехаў 

забраць яе да сябе ва Украіну, як 
дамаўляліся ў Котласе. Праз колькі 
гадоў Варвара сышлася з мясцовым 
удаўцом Сцяпанам, у якога на руках 
была свая малая дачка. Сцяпану 
неўзабаве даверылі мясцовую пякар-
ню, якая была на балансе Тонежскага 
сельпо. А ў букчанскага хлебапёка 
– тры класы адукацыі. Выручала 
Варвара, якая скончыла сямігодку. 
Яна і бухгалтэрыю вяла, і справазда-
чылася ў сельпо за пякарню.

Так і жылі грамадзянскім шлю-
бам: яна – Пашчанка, ён – Ярмоліч. 
Сумеснага сына назвалі Мікалаем, 
а вось прозвішча сыну Варвара 
пакінула сваё.

– Так што сталінскія рэпрэсіі 
адбіліся нават на маім прозвішчы, 
– заўважае Мікалай Сцяпанавіч.

Напрыканцы 1980-х гадоў, калі 
на дзяржаўным узроўні былі ўзняты 
пытанні аб неабходнасці адпа-
веднай ацэнкі рэжыму асабістай 
улады, адказнасці за рэпрэсіі не 
толькі Сталіна, але і яго атачэн-
ня, пры абласных выканаўчых 
камітэтах сталі ствараць камісіі 
для рэабілітацыі ахвяр тых часоў. 
Мікалай Пашчанка падаў заяву ў 
камісію Гомельскага аблвыканкама 
наконт аднаўлення добрага імя дзе-
да Давыда і яго сям’і. І суседзям, 
чые сваякі таксама пацярпелі, дапа-
мог напісаць такія ж заявы.

– Маіх дзеда з бабуляй ўжо не 
было, – згадвае Пашчанка. – Але ж 
была жывая маці, дзядзькі і цёткі. 
Прыйшоў адказ, што сям’я дзе-
да неабгрунтавана падпала пад 
рэпрэсіі – яна рэабілітавана паста-
новай Вярхоўнага суда тагачаснага 
СССР. Выплацілі нават кампенса-
цыю, памер якой раўняўся кошту 
дзвюх бутэлек гарэлкі.

Тады і нарадзілася ў маладо-
га гісторыка Пашчанкі думка пра 
ўшанаванне памяці ахвяр сталінскіх 
рэпрэсій, увасобіць якую ўдалося 
праз гады ў Маркавічах. І хоць на 
помніку напісана, што ён усталява-
ны на сродкі калектыву Маркавіцкай 
школы, гэта не зусім так.

– У школе мы збіралі грошы на 
звон для царквы. Гэта было. А помнік 
– гэта мая асабістая драма, мой 
боль.Таму я за свае грошы і купляў усё, 
што патрэбна было для яго. Не мог 
жа я напісаць, што помнік ўзведзены 
на сродкі Пашчанкі. Было б нясціпла, 
– тлумачыць педагог і дадае: – Цяпер 
важна не забываць гэтае месца, 
ладзіць памятныя імпрэзы, прыносіць 
і сюды вянкі і кветкі. Сталінскія 
рэпрэсіі – трагічная старонка нашай 
гісторыі, якую ніяк нельга забы-
ваць. Гэта сотні тысяч загубленых 
жыццяў беларусаў.

Варта дадаць, што Мікалай 
Пашчанка, будучы дырэкта-
рам школы, зрабіў яе сапраўднай 
захавальніцай народных фальклор-
ных святаў і традыцый у Гомельскім 
раёне. Разам з настаўнікам спеваў 
і харэаграфіі Рыгорам Басавым 
аднавіў у вёсцы прыгожы весна-
вы абрад «Ваджэнне сулы», ладзілі 
«Гуканне вясны», «Калядкі», 
«Беларускія вячоркі». Заснаваў 
Пашчанка і школьны краязнаўчы 
музей, дзе сабраны нацыянальныя 
строі, ручнікі, прадметы побы-
ту вяскоўцаў паўднёва-ўсходняй 
часткі Беларусі.

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ.
Фота аўтара.
Гомельскі раён.

Каля помніка ахвярам 
сталінскіх рэпрэсій.

З  ПЕРШыХ  ВУСНАЎ

Юрась ГУБАРЭВІЧ:
«Калі заходзіш у 

транспарт і магазін – 
апрані маску!»

Лідар руху «За Свабоду» абяцае, што вынікі 
праймерыз не будуць сфальсіфікаваны, і лічыць, што 
каранцін – гэта крайняя мера, на якую могуць пайсці 

беларускія ўлады.
– Юрась, сёння вы перамагаеце на праймерыз падчас анлайн-

галасавання. Верыце, што лідарства застанецца за вамі?
– Пакуль мы маем толькі 1000 чалавек, якія прагаласавалі ў 

інтэрнэце. Але можна казаць, што зараз галасуе актыў палітычных 
структур, і калі мы перавалім за 5–10 тысяч тых, хто прагаласаваў, 
тады, напэўна, можна будзе казаць пра нейкую больш-менш рэаль-
ную карціну, што адпавядае настроям людзей, якія не з’яўляюцца 
палітычнымі актывістамі, але жадаюць перамен у Беларусі.

І галасаванне ў інтэрнэце (хоць у нас ва ўсіх трох 
прэтэндэнтаў прыблізна роўныя працэнты) – гэта толькі адзін з 
трох этапаў вызначэння адзінага кандыдата. Да гэтага, нагадаю, 
былі паездкі па рэгіёнах і галасаванне з непасрэдным удзелам 
людзей. І па выніках тых паездак у мяне такое грунтоўнае пер-
шае месца. Калі браць расклад сярод трох прэтэндэнтаў, якія 
засталіся ў праймерыз, то можна казаць, што 65–70 працэнтаў 
тых, хто ўзяў удзел непасрэдна ў сходах, прагаласавалі за мяне. 
Яшчэ ёсць трэці этап – кангрэс.

– Хіба ад правядзення кангрэса не адмовіліся з-за 
каранавіруса?

– Безумоўна, сёння ва ўсе нашы планы свае карэктывы можа 
ўнесці каранавірус. Але да кангрэса ёсць яшчэ восем тыдняў – 
амаль два месяцы! Можа, за гэты час сітуацыя палепшыцца і мы 
здолеем яго правесці. Пакуль кангрэс не адмянялі. Пры гэтым 
застаецца актуальным пытанне, ці будуць прызначаны выбары ў 
Беларусі ўвогуле.

– Вы мяркуеце, што калі парад на 9 Мая не адмянілі, то 
выбары адменяць? смешна.

– На ўчарашнюю раніцу мы мелі 700 захварэлых на каранавірус 
і  13 чалавек, якія памерлі. І калі глянуць дынаміку апошніх трох 
дзён – значнае павелічэнне! Што нас чакае праз тыдзень-два – 
ніхто не можа прадказаць.

– Вы выступаеце за каранцін?
– Я лічу, што ў сённяшніх умовах напаўразваленай эканомікі 

каранцін – гэта крайняя мера. Гэта шок. І гэта вельмі цяжкі 
выбар паміж поўным руйнаваннем эканомікі, адсутнасцю працы 
і галоднай будучыняй у перспектыве, з аднаго боку, і здароўем і 
магчымымі смерцямі людзей – з другога. Улада спадзяецца, што 
пранясе…

– Калі б вы сёння былі прэзідэнтам, аб’явілі б каранцін?
– У першую чаргу зрабіў бы адкрытай усю-усю інфармацыю, 

даваў бы дакладныя дадзеныя па колькасці захварэлых – дзе якія 
былі кантакты, дзе заразіўся чалавек. Калі гэтая інфармацыя 
адкрытая, мы пазбягаем панікі. А паніка – гэта самае страш-
нае. Бо, калі няма інфармацыі, людзі не ведаюць, чаго чакаць у 
будучыні, кідаюцца ў крамы, размятаюць тавары, якія зачастую 
не патрэбны…

– а яшчэ ёсць страх застацца без грошай…
– У той сітуацыі, калі мы не ўводзім татальны каранцін, на 

які, дарэчы, у беларускім бюджэце няма грошай, своечасовае 
інфармаванне і выконванне правіл бяспекі – гэта першачарговыя 
неабходныя меры.

Можна адправіць студэнтаў на дыстанцыйнае навучанне, 
адмовіцца ад мерапрыемстваў ваенных кафедр – нацыяльная аба-
раназдольнасць не ўпадзе, калі студэнты не будуць шыхтавацца 
некалькі бліжэйшых тыдняў ці месяцаў. Школьнікі старэйшых класаў 
таксама могуць займацца дыстанцыйна з настаўнікамі. І іх бацькам 
неабавязкова сыходзіць з працы – дзеці ўжо могуць пабыць дома 
адні. На дыстанцыйную працу могуць сысці ўсе тыя, хто можа так 
яе выконваць, – гэта тычыцца ўсіх арганізацый, якія не звязаны з 
вытворчасцю. Так значна зменшыліся б кантакты людзей.

– Украіна днямі аб’явіла масачны рэжым…
– Гэта яшчэ адна мера, якую можна ўводзіць у Беларусі. І рух 

«За Свабоду» раздаваў маскі каля ўваходаў у метрапалітэн, буй-
ныя крамы, ля прахадных прадпрыемстваў. Канешне, сіламі нашай 
арганізацыі ці проста грамадскіх ініцыятыў мы не зможам забяспе-
чыць патрэбу ўсіх людзей у масках – гэта мусіць быць адпаведнае 
рашэнне на дзяржаўным ўзроўні. Але мы інфармавалі людзей, што 
маска – гэта вельмі важна! І калі заходзіш у транспарт і магазін 
– апрані маску! Дзяржава магла б патрабаваць, каб на ўваходзе ў 
метрапалітэн паставілі кантэйнеры з бясплатнымі маскамі, і кожнага 
пасажыра абавязаць апрануць маску. На мой погляд, гэта важныя 
рэчы, і яны не разваляць эканоміку і не зробяць дзірку ў бюджэце, але 
істотна запаволяць распаўсюджванне хваробы.

– Вяртаючыся да праймерыз: у сацсетках сустракаюцца 
бязлістасныя каментарыі: «праймерыз проста дыскрэдытуе 
апазіцыю», «прыпыніце праймерыз», «калі Губарэвіч пераможа, 
то ён «сальецца» на карысць Лукашэнкі і здыме сваю кандыда-
туру»…

– На жаль, сёння мы усё больш сустракаемся ў такой з’явай, 
як хэйтарства. З-за разгубленасці, страху і няведання, што рабіць, 
людзі становяцца больш агрэсіўнымі. Я не звяртаю ўвагі на падоб-
нага кшталту каментарыі, бо веру ў тое, што раблю, веру, што 
гэта патрэбна. І мы не зацыкліваемся выключна на пытаннях 
будучых прэзідэнцкіх выбараў, мы робім зараз шмат для таго, каб 
праінфармаваць людзей пра тое, што адбываецца.

Мы адмянілі паездкі па рэгіёнах, але адносна таго, каб цалкам 
спыніць праймерыз…. Сёння мы прапануем анлайн-галасаванне 
– гэта бяспечная для грамадства форма ва ўмовах каранавіруса. А 
самаўхіліцца – гэта значыць пакінуць дзеючага прэзідэнта з тымі 
сапернікамі, якіх ён сам будзе прызначаць, і даць яму магчымасць без 
перашкод чарговы раз абрацца на пяць гадоў. Я на гэта не згодны.

– але тысяча чалавек, якія сёння ўзялі ўдзел ў анлайн-
галасаванні, – гэта мізэр!

– Так. Але гэта можа быць абумоўлена складанай працэдурай 
галасавання, бо трэба прайсці верыфікацыю, каб не было накру-
так, – пакінуць нумар дзеючага мабільнага тэлефона, атрымаць 
пацвярджальны код, пакінуць свае кантактныя дадзеныя і гэтак 
далей. Але ў выніку мы атрымліваем якасныя галасы. Я перака-
наны, што калі па выніку мы будзем мець 5–10 тысяч тых, хто 
прагаласаваў, – гэта будзе добрая каманда актыўных людзей, якія 
потым падтрымаюць нашу кампанію.

– Вынікі праймерыз могуць быць сфальсіфікаваны?
– Самі мы іх не будзем фальсіфікаваць, у нас ёсць унутраны 

кантроль. Але нельга выключаць спробу знешняга ўплыву, як 
гэта было падчас паездак па рэгіёнах, калі актыўна галасавалі 
супрацоўнікі выканкамаў, настаўнікі. Але ж яны таксама грамадзя-
не Беларусі, ім ніхто не забараняў удзельнічаць у праймерыз, і мы 
адпачатку сказалі, што галасаванне – адкрытае.

Што тычыцца мяне, то я вельмі шкадую, што мы прыпынілі 
паездкі па рэгіёнах. Бо, калі б мы аб’ехалі 50 ці больш 
гарадоў Беларусі і паўсюль мелі магчымасць камунікаваць з 
прадстаўнікамі улады, дзяржактывам, было б цудоўна! Можа, 
і выбары прасцей прайшлі бы, бо яны падтрымалі б адзінага 
кандыдата ад апазіцыі.

Марына КОКТЫШ.

Мікалай Пашчанка.
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ПАМЯЦЬ

 Якім ён быў…
6 красавіка споўнілася 110 гадоў з дня нараджэння Барыса Кіта,  
самага старога беларуса свету на дзень ягонай смерці. Каб сустрэць  
такі паважны юбілей, Кіту не хапіла двух гадоў і двух месяцаў жыцця

Барыс Уладзіміравіч Кіт 
(06.04.1910–01.02.2018) быў 
беларускім настаўнікам і 
асветнікам у Заходняй Беларусі, 
рэалізаваў сябе як амерыканскі 
навуковец і прафесар, зрабіў 
свой унёсак у касмічную пра-
граму ЗША, стаў актыўным 
сябрам Міжнароднай акадэміі 
астранаўтыкі. Ён быў шчырым 
патрыётам Беларусі і Злучаных 
Штатаў, марыў пра дэмакратыч-
ную і эканамічна расквітнелую 
Бацькаўшчыну.

У сваім апошнім інтэрв’ю ў 
лістападзе 2017 года Барыс Кіт 
як сведка апавядаў пра падзеі 
стогадовай даўніны, пра тое, як 
ён памарозіў ногі ў Петраградзе 
падчас Лютаўскай рэвалюцыі і як 
галадаў пасля Кастрычніцкай. У 
ранейшых інтэрв’ю ўдалося рас-
пытаць Барыса Кіта пра сакрэты 
шчаслівага даўгалецця і жыццёва-
га поспеху.

Пра тое, якім бацькам і дзяду-
лем быў Барыс Кіт, на яго 110-гадо-
вы юбілей Свабодзе расказалі 
ягоны малодшы сын Віктар Кіт, 
хірург-стаматолаг з Балтымора 
(ЗША), і ўнук ягонай апош-
няй жонкі Тамары аляксандр 
Вайнгандль, камп’ютарны 
аналітык з нямецкага Вісбадэна 
(Германія).

Пабудаваў дом
У звароце да сваіх беларускіх 

сяброў, якія ў 2010 годзе ў Мінску 
збіраліся на вечарыну ў гонар 
ягонага 100-годдзя, Барыс Кіт 
напісаў, што самая шчаслівая ў 
асабістым і грамадскім сэнсе част-
ка яго жыцця прайшла ў ЗША. 
Сюды ён пераехаў у 1948 годзе з 
жонкай Нінай і старэйшым сынам 
Уладзімірам (1941–2009), тут у 
1950 годзе нарадзіўся ягоны другі 
сын Віктар, тут ён атрымаў працу 
і прызнанне, пабудаваў свой дом.

Як распавёў Віктар Кіт, свой 
дом у іхняй сям’і з’явіўся ў 1959 
годзе, яго купілі за 27 тысяч 
долараў – тады гэта былі вялікія 
грошы. Будынак быў новы, мура-
ваны, двухпавярховы, са светлымі 
вокнамі. Дом знаходзіўся ў 
прадмесці Вашынгтона Кенсінгтан 
у графстве Мантгомеры.

«І вось што было цудоўна: 
гэта была тупіковая вуліца, наш 
дом быў апошні, далей дарогі не 
было. Так што гэта было цудоўнае 
месца гадаваць дзяцей. Гуляць 
нам было лёгка, не трэба было 
турбавацца пра рух транспарту, 
пра тое, што ездзілі сюды-туды 
на машынах. Гэта было вельмі, 
вельмі добрае месца для стален-
ня, я думаю. Я, памятаю, неяк 
спытаўся ў маіх бацькоў: «Чаму 
вы пераехалі ў гэты раён?» І яны 
адказалі, што ў гэты час тут 
былі найлепшыя школы ў сістэме 
дзяржаўных школ. Так што най-
перш – адукацыя. Такім чынам 
яны хацелі пераканацца, што ў 
нас будзе добрая адукацыя, таму 
яны і пераехалі ў гэты раён 

Мантгомеры», – згадвае сваё 
дзяцінства 70-гадовы Віктар Кіт.

Пасля 1972 года, калі Барыс 
Кіт з’ехаў выкладаць матэматы-
ку амерыканскім вайскоўцам у 
Нямеччыну, у гэтым доме заста-
валася ягоная жонка Ніна Корсак-
Кіт (1920–2015). Пасля яе смерці 
дом адрамантавалі і прадалі.

Дбаў пра адукацыю 
дзяцей

Барыс Кіт з жонкай Нінай 
вялікую ўвагу надавалі адукацыі 
дзяцей, выбіралі найлепшыя шко-
лы і ўніверсітэты, аплачвалі іх 
навуку, а гэта ў Амерыцы каштуе 
нятанна. 

Згадвае Віктар Кіт: «Гэта 
абсалютная праўда. Я сапраўды 
памятаю, што адукацыя была 
вельмі важнай у нашай сям’і. Вы 
ведаеце, які быў галоўны прынцып? 
Адукацыя, адукацыя, адукацыя! 
Для бацькоў было надзвычай важ-
на, каб мы атрымалі вышэйшую 
адукацыю».

Старэйшы сын Кітоў Уладзімір 
скончыў Джорджтаўнскі 
ўніверсітэт, малодшы Віктар 
– універсітэт імя Джорджа 
Вашынгтона і Мэрылендскі 
ўніверсітэт.

«Яны аплацілі маё навучанне. 
Гэта была адносна дорага, бо ў 
мяне не было стыпендыі. Да таго 
ж я жыў дома, так што мне не 
даводзілася турбавацца пра 
інтэрнат і выдаткі на жыццё. 
Адукацыя была настолькі важнай, 
што бацькі заўсёды плацілі за маё 
навучанне», – апавядае Віктар.

Гэткае стаўленне да адукацыі 
Віктар перанёс і ва ўласную сям’ю.

Віктар Кіт сведчыць, што 
размоўнай мовай у сям’і Кітоў 
была беларуская. Барыс і Ніна 
любілі сваіх сыноў і ганарыліся 
імі.

Спрыяў захапленням 
дзяцей

Віктар Кіт згадвае, што яго-
ны бацька не толькі дбаў пра 
вучобу, але і падтрымліваў хобі і 
захапленні сыноў. Уладзімір Кіт 
апантана займаўся тэнісам і ў 
студэнцкія часы быў чэмпіёнам 
універсітэта. Віктар успамінае, 
што бацька з радасцю наведваў 
спартыўныя матчы з удзелам 
сыноў, ахвотна вадзіў іх у кіно.

Сам Віктар у дзяцінстве такса-
ма меў вельмі моцнае захапленне 
– хадзіў на рыбалку.

«Я вельмі любіў вудзіць рыбу, і 
бацька адвозіў мяне на мясцовыя 
рэкі. Насамрэч ён сам не вудзіў, але 
проста назіраў за мной і сядзеў 
побач. Я ж бачыў, як ён нешта 
думае і глядзіць, як я рыбу лаўлю», 
– згадвае Віктар. Адзін з самых 
светлых дзіцячых успамінаў 
Віктара звязаны з ягоным заха-
пленнем рыбацтвам.

«Каля Нью-Ёрку было мес-
ца адпачынку, якое называ-

лася «Бэлэр-Менск». Шмат 
беларусаў прыязджалі туды, бавілі  
разам час. І мае бацькі там бывалі, 
размаўлялі і весяліліся, гулялі ў 
карты, можа быць, выпівалі... І 
неяк на зваротнай дарозе з Нью-
Ёрка ў Вашынгтон, калі ўжо 
было даволі позна, раптоўна мы 
спыніліся каля вялікага возера, і 
бацька сказаў: «А чаму б табе, 
Віктар, не пайсці парыбачыць?» 
Так атрымалася, што ў мяне 
былі ўсе прыстасаванні з сабой, 
і я знайшоў некалькі чарвякоў. І 
потым я пайшоў на прыстань, 
залез на драўляны пірс, закінуў 
вуду і злавіў рыбу літаральна 
праз пару хвілін. І бацькі сказалі: 
«О, добрая работа». Я адпусціў 
рыбу, мы пайшлі назад да машы-
ны і паехалі дадому. І гэта тое, 
што я сапраўды добра памятаю 
з дзяцінства, – тады я быў захо-
плены гэтым рыбацтвам, і яны 
зрабілі дзеля мяне гэты прыпынак. 
Мне было тады 11 або 12 гадоў», 
– так згадваў Віктар Кіт той выпа-
дак амаль праз 60 гадоў.

Купіў сыну машыну
Віктар Кіт апавёў, што пер-

шай машынай у іх сям’і быў 
«фальксваген-жук», папуляр-
ны ў 1960-я нямецкі аўтамабіль, 
сціплы, але надзейны. Бацьку 
штодня на працу трэба было ехаць 
каля гадзіны, таму без машыны 
было б цяжка, да таго ж Барысу 
Уладзіміравічу падабалася ездзіць 
за рулём, гэтаму ён навучыў і 
сыноў, даваў ім пасядзець за стыр-
ном таго «жука».

«Ён сапраўды меў задаваль-
ненне ад кіравання машынай. 
Я згадваю іншую гісторыю. Мы 
неяк ехалі на найбліжэйшы пляж 
у Оўшан-Сіці. А «фальксваген» 
меў такі рассоўны дах, што мож-
на было адкінуць яго і ехаць, як 
у кабрыялетах, без верху. Гэтак 
бацька і зрабіў. Пры гэтым увесь 
час свяціла сонца, а ён ужо лысеў 

тады. І пакуль мы прыехалі ў 
Оўшан-Сіці, у яго быў жудасны 
сонечны апёк на цемені, бо мы 
ехалі каля трох гадзін без даху... 
Потым ён аддаў гэтую машыну 
мне».

Віктар Кіт некалькі гадоў 
паездзіў на старой бацька-
вай машыне, а пазней Барыс 
Уладзіміравіч купіў яму, на той час 
ужо студэнту, новы аўтамабіль, 
такі самы «фальксваген-жук».

Любіў апавядаць 
малым гісторыі

У 1972 годзе Барыс Кіт 
пераехаў у Нямеччыну адзін – 
з жонкай Нінай у яго здарыўся 

разлад, сыны былі ўжо дарос-
лыя. Ён уладкаваўся выкладчы-
кам матэматыкі ў нямецкую філію 
Мэрылендскага ўніверсітэта, 
дзе вучыліся амерыканскія 
вайскоўцы. Аддзелены акіянам 
ад сваёй сям’і, Барыс Кіт не браў 
актыўнага ўдзелу ў выхаванні 
ўнукаў і праўнукаў, бачыўся з імі 
рэдка, сведчыць Віктар Кіт.

У Нямеччыне Барыс Кіт 
знайшоў сабе новую жонку – 
Тамару Казевіч (1937–2018), з 
якой заручыўся, але фармальна-
га шлюбу не ўзяў. З Тамарыным 
унукам Аляксандрам Барыс Кіт 
атрымаў досвед клапатлівага і 
шанаванага дзеда.

Унук Тамары Аляксандр 

Вайнгандль з малых гадоў 
запомніў Барыса Кіта як свайго 
добрага дзядулю.

«Кожны раз, калі я думаю 
пра яго, заўсёды ўспамінаю 
такія яго галоўныя якасці, як 
добразычлівасць і эрудыцыя.

Мой дзед – навуковец, пра-
фесар – быў найадукаванейшым 
чалавекам. Менавіта адукацыйны 
працэс быў для яго галоўным на 
працягу ўсяго жыцця і, больш за 
тое, рабіў яго шчаслівым.

Яшчэ малым я любіў слухаць 
ягоныя гісторыі. Будучы паводле 
ўласнай прыроды чалавекам вясё-
лым і вельмі жывым, ён мог падаць 
нават самую сумную тэму, тую 
ж матэматыку, у маляўнічых 
фарбах. У выніку я здолеў адкрыць 
для сябе шмат такіх рэчаў, якімі 
раней ніколі не цікавіўся», – згад-
вае Аляксандр.

Гуляў з унукам  
у футбол

Аляксандр Вайнгандль добра 
памятае выхадныя дні, якія ён 
праводзіў з дзедам Барысам у 
парку ў раёне Борнгайм, што ў 
Франкфурце-на-Майне, непадалёк 
ад кватэры бабулі Тамары.

«Летам мы ладзілі тут роз-
ныя прагулянкі або проста 
адпачывалі на лузе, грэючыся пад 
сонейкам. З прыемнасцю ўзгадваю 
нашу гульню ў футбол. Напэўна, 
мала хто ведае, што Барыс быў 
не толькі інтэлектуалам, але і 
моцным спартыўным заўзятарам, 
неблагім футбалістам-аматарам. 
Яму вельмі падабалася вучыць 
мяне гэтай гульні, бо ў дзяцінстве 
я і сам захапляўся ёю. Мне падаба-
лася, як далёка і высока мой дзед 

мог падбіваць мяч, а я заўсёды 
падбадзёрваў яго сваім улюбёным 
заклікам па-нямецку: «Opi, über die 
Wolken!» («Дзеду, за хмары!»)».

Мячы часта губляліся ў хмыз-
няках, так што іх не заўсёды 
ўдавалася знайсці. Пазней 
Аляксандр зразумеў, што гэты 
ягоны заклік «Дзеду, за хмары!» 
быў выдатнай аналогіяй дзедавай 
кар’еры навукоўца, які ўнёс уклад 
у распрацоўку ракетнага паліва 
для касмічных палётаў.

Любіў сямейныя 
святы

Тамара Казевіч і Барыс Кіт 
любілі вандраваць па Нямеччыне 
і свеце, цёпла сустракалі гасцей з 
Беларусі. Аляксандр згадвае, што 
з дзядулем Барысам былі звязаны 
і незабыўныя сямейныя святы.

«На сямейных спатканнях 
Барыс Кіт філасофстваваў з 
маім бацькам аб матэматыцы 
і гісторыі за кілішкам гарэлкі. 
Гэта рабілася таемна ад бабулі. 
Бутэльку бацька і дзед хавалі ў 
шафе, выпівалі, калі бабуля на 
кароткі час знікала на кухні, каб 
прынесці чарговую страву, – згад-
вае Аляксандр і робіць высно-
ву: – Я магу з упэўненасцю ска-
заць, што Барыс быў шчаслівым 
чалавекам, ён рэдка сумаваў, і з 
ім заўсёды можна было ад душы 
павесяліцца. Напрыклад, ён любіў 
лавіць цукеркі, якія кідалі з машын 
падчас карнавалаў. Каб гэта не 
зайшло далёка, бабуля нават 
ушчувала яго: маўляў, ён «павінен 
пакінуць нешта і для іншых дзя-
цей».

Разам Барыс і Тамара правялі 
48 гадоў. Час толькі ўмацоўваў 
іх каханне, хоць яны так і не 
пабраліся шлюбам. Яны толькі 
былі заручоныя. Дарэчы, асабіста 
я так і не зразумеў, чаму яны не 
выйшлі за рамкі гэтага свайго ста-
тусу. Магчыма, сакрэт іх кахання 
тлумачыўся тым, што яны не 
жылі разам пад адным дахам. У 
кожнага была свая асабістая пра-
стора, і кожны, як кажуць, меў 
магчымасці для адступлення. 
Тым не менш Барыс кожны дзень 
наведваў Тамару і кожны вечар 
тэлефанаваў ёй, каб пажадаць 
каханай добрай ночы і даведацца 
пра самаадчуванне.

Нават у старэчым узросце, 
калі ён быў у доме для старых, ён 
хваляваўся, каб бабуля вярталася 
ад яго дадому яшчэ пры дзённым 
святле і не хадзіла па вуліцы ў 
цемры».

Аляксандр Вайнгандль 
прызнаўся ў інтэрв’ю, што шчы-
ра захапляўся адносінамі дзядулі і 
бабулі: «Я быў бы шчаслівы, калі б 
аднойчы і сам, азірнуўшыся назад, 
мог узгадаць падобны блізкасцю 
і напоўненасцю пачуццямі час з 
маёй каханай».

Унук Аляксандр са сваёй маці 
Ірынай арганізоўваў у 2018 го- 
дзе пахаванне і дзядулі, і бабулі. 
Барыс Кіт памёр 1 лютага 2018 
года, ягоная спадарожніца жыцця 
Тамара Казевіч – 22 чэрвеня таго 
ж года. Яны пахаваны побач на 
праваслаўных могілках Вісбадэна.

Валер КаліноўсКі.
(Радыё Свабода.)

Барыс Кіт на фоне 
партрэтаў сыноў Віктара 
і Валодзі. Франкфурт-на-
Майне, 2002 год

Дом Кітоў у прадмесьці 
Вашынгтона.

сям’я Кітоў са старэйшым сынам 
Уладзімірам і сябрамі. ЗШа, 1950 год.

ОФИЦИАЛЬНО ПЫТАННЕ–АДКАЗ

ПАД ГРАДУСАМ

Сергей КАБАКОВИЧ:
Будет рассмотрен вопрос о возобновлении  

производства по уголовным делам…
Следственный комитет Республики Беларусь ответил на вопрос «Народной Воли», ездили ли белорусские следователи в Швейцарию  

допрашивать экс-сотрудника СОБРа Юрия Гаравского и отправляли ли запрос о его выдаче в нашей стране.
Напомним, что Юрий 

Гаравский в интервью 
«Дойче Велле» сделал сен-
сационное признание о 
соучастии в убийствах 
Юрия Захаренко, Виктора 
Гончара и Анатолия 
Красовского. Через пару 
дней после его призна-
ния было возобновлено 
предварительное рассле-
дование по делу Юрия 
Захаренко и Анатолия 
Красовского. Однако через 

некоторое время рассле-
дование приостановили – 
«Народная Воля» об этом 
рассказывала в прошлом 
номере. Следственный 
комитет не сообщал мно-
го подробностей в связи 
с неустановлением лица, 
оно и понятно – тайна 
следствия.

Вот что ответил на 
вопрос «Народной Воли» 
о допросе и выдаче Юрия 
Гаравского начальник отдела 

информации и связи с обще-
ственностью центрально-
го аппарата Следственного 
комитета сергей Кабакович: 
«Следствием предприняты 
исчерпывающие меры по про-
верке и оценке различных 
обстоятельств, изложенных 
Юрием Гаравским. В насто-
ящий момент предваритель-
ное следствие приостановле-
но.

При получении новой 
информации, в том числе 

из компетентных органов 
иностранных государств, 
будет рассмотрен вопрос 
о возобновлении производ-
ства по уголовным делам».

Судя по всему, запро-
сы в Швейцарию наши 
следователи все же отпра-
вили. А теперь ждут отве-
та. Посмотрим, какое раз-
витие получит история. 
«Народная Воля» будет сле-
дить за этой темой.

Марина КоКТЫШ.

Пакуль без перасеву…

Амаль лета!
Сёння і заўтра каля 20 градусаў, але напрыканцы тыдня сіноптыкі 

абяцаюць на поўначы Беларусі нават магчымы снег.

“Ці не ўзнікла ў некаторых 
раёнах неабходнасць перасеву ранніх 
яравых зерневых культур з-за начных 
замаразкаў у апошнія пару тыдняў?”

леанід КіРЫлЬЧЫК, Мінск.
Мы звярнуліся з гэтым пытаннем да 

начальніка ўпраўлення раслінаводства 
Міністэрства сельскай гаспадаркі і 
харчавання Беларусі Васіля ЯДЛоЎсКаГа.

– Пакуль перасеву не было, але такое 
не выключана, – кажа Васіль Міхайлавіч. 
– Замаразкі яшчэ ідуць і прагназуюцца, 
напрыклад, у Лунінецкім, Ганцавіцкім, 
Бабруйскім раёнах…

Але гэта на агульную сітуацыю ніяк не 
паўплывае, мы штогод нешта перасяваем. Калі 
прыйдуць устойлівыя тэмпературы, тады і 
будзе бачна, што рабіць далей з пасевамі.

сяргей ніКаноРаў.

8 красавіка, у сераду, днём +13…+19°С, 
па паўднёвым захадзе +20…+22°С.

9 красавіка, у чацвер, у дзённыя гадзіны 
парывісты вецер. Уначы 0…+6°С, месцамі 
да -2°С, днём +17…+23°С, па поўначы 
+14…+16°С.

У пятніцу днём +7…+13°С, па паўднёвым 
захадзе на пару градусаў цяплей.

Паводле папярэдніх прагнозаў, у выхад-
ныя чакаецца халаднаватае надвор’е. У няд-
зелю па поўначы Беларусі можа выпасці 
невялікі снег. Што ж, такое бывае…
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Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
мемуары

ЧуЛІ?

Филарет у меня в гостях.

(Продолжение. Начало в №№18–27.)

«Всевышний, слава Ему, дает мудрость лишь 
тому, кто мудр».

Йоханан, Гемара, Трактат Баба Меция
Одним из тех, с кем связала меня судьба и 

с кем также связаны мои воспоминания, явля-
ется митрополит Минский и Слуцкий Филарет, 
глава Белорусской православной церкви (кни-
га М.Фарфеля вышла в 2009 году. – Прим.ред.). 
Представляя округ избирателей, где более девя-
носта процентов всего населения были право-
славные верующие, я активно содействовал стро-
ительству церкви в городском поселке Красная 
Слобода. Это было тяжелейшее с точки зрения 
экономики время. Средств не было у государ-
ства, отсутствовали они и у людей. Поэтому мне 
ничего не оставалось, кроме как просить эти 
деньги у начинающих бизнесменов, моих друзей. 
Большинство из них были евреи. Это было инте-
ресное сочетание источников средств – пожерт-
вования простых христиан и вклады евреев-биз-
несменов.

Получив все разрешения от тогда еще коммуни-
стических властей, мы задумали и начали гранди-
озную стройку, почти как храм Христа Спасителя 
в Москве. Однако очень быстро жизнь повернула 
нас лицом к реальности. Нужны были настолько 
огромные средства, что задача становилась невы-
полнимой, мы вовремя остановились, и нам удалось 
построить небольшой, но уютный храм, в котором 
сосредоточена вся религиозная деятельность многих 
моих земляков. Могу взять на себя смелость и ска-
зать, что эта церковь в некотором смысле символи-
зирует отношения между нашими двумя народами, 
белорусами и евреями, живущими уже более полу-
тысячелетия бок о бок.

Были случаи, когда мои земляки-христиане 
предлагали мне поменять религию. Иногда мне 
казалось, что они испытывали некий дискомфорт 
оттого, что я стараюсь построить эту церковь, а 
может, оттого, что они хорошо знали, кто финан-
сирует стройку. Я им всегда с улыбкой отвечал, 
что пример Христа показывает: чтобы стать хоро-
шим христианином, сначала нужно быть хоро-
шим евреем. Кроме того, я хочу построить эту 
церковь в честь тех священников, которые спа-
сали еврейских детей в своих храмах, рискуя не 
только своей жизнью, но и, как правило, жизнью 
своих многочисленных близких и членов семьи.

В первом парламенте Республики Беларусь 
было несколько священнослужителей. Среди них 
и главный белорусский православный священник 
митрополит Минский и Слуцкий Филарет. Я при-
гласил его к себе с целью освятить место, где стро-
илось здание церкви, и заодно присутствовать на 
торжествах, посвященных началу учебного года. 
Весь народ был свидетелем этих событий. Не 
каждый день такого уровня священнослужите-
ли приезжают в маленький поселок. Это было 
сродни приезду Папы Римского в какую-нибудь 
центральноамериканскую страну.

Однажды владыка (так его называли в общении) 
пригласил меня пообедать с ним в его резиден-
ции в Минске. Я в это время находился на сессии 
Верховного Совета. Машина, посланная за мной, 
подкатила прямо к ступенькам храма власти, и 
мы отправились к главному религиозному храму 
Минска, где меня и ожидал сам Филарет. Был пост, 
и трапеза была очень скромной, но главным для 
меня являлась возможность спокойно побеседовать 
с этим умнейшим человеком. Я пребывал накануне 
отъезда в Израиль. Филарет, конечно же, мне много 
рассказал об Иерусалиме и о многих других святых 
местах, которые он уже неоднократно посещал. По 
сегодняшний день я уверен, что никто лучше него 
не смог бы передать атмосферу этих мест и ощу-
щение, которое испытывает каждый, кому Бог дал 
возможность побывать на этой земле.

У Филарета был низкий, спокойный, необыч-
ный голосом и очень выразительные черные глаза. 
Беседа на меня произвела неизгладимое впечатле-
ние, каждое его слово проникало глубоко в душу. 
В ответ я пообещал, что запомню эту трапезу и 
заранее приглашаю его в Израиль, где у меня будет 
возможность ответить на его гостеприимство.

И надо сказать, что он дважды доставлял мне 
удовольствие принимать его на Святой земле. Я 
встречал высокого гостя в аэропорту. Мы приез-
жали в хороший ресторан на берегу моря, трапеза 
проходила вместе с послами России и Украины. Но, 
несмотря на большой ассортимент яств и напитков 
и замечательный вид на море, в моей душе осталось 
воспоминание о том скромном обеде, когда мы 
были только вдвоем и я наслаждался общением с 
этим приятнейшим собеседником.

Так случилось, что во второй раз мы воз-
вращались в Беларусь вместе в одном самолете. 
Сидели рядом, разговаривали. Я спросил моего 
собеседника, откуда у него такое по-настоящему 
библейское лицо. Филарет взглянул на меня и, как 
всегда спокойно, ответил: «Моя мама – еврейка». 
В это мгновение я вспомнил и строительство 
церкви, и источники финансирования и понял, 
что все было очень логично, и пусть никого не 
волнуют возможные глупые вопросы на эту тему...

«С приходом мессии все больные  
станут здоровыми, 

но глупцы глупцами и останутся».
Пословица

В первый год нашей работы в посольстве 
мы принимали высокопоставленную делегацию 

из Республики Беларусь. Эта делегация прибыла 
для подписания первого межправительственного 
соглашения по сельскому хозяйству. Ее возглав-
лял заместитель председателя Совета министров, 
кроме того, в нее входили руководители аграрно-
го сектора, представляющие Министерство сель-
ского хозяйства, а также представители законо-
дательной ветви в отрасли сельского хозяйства. 
Кроме них было несколько рядовых председате-
лей колхозов.

 В дополнение к переговорам гостям была 
представлена и насыщенная культурно-познава-
тельная программа. Представителей из Беларуси 
размещали в самых дорогих гостиницах страны. 
Номер руководителя стоил восемьсот долларов 
за ночь, для рядовых членов делегации – в рай-
оне двухсот долларов. Все расходы на себя брала 
принимающая сторона. Не знаю, было ли это 
заранее оговорено, но в составе этой делегации 
был человек с определенной суммой наличных 
денег, которыми предполагалось оплачивать все 
необходимые расходы. А оплачивать, в принципе, 
было нечего.

 И вот на этом фоне один из членов деле-
гации настойчиво начал просить меня достать 
справку из отеля о том, что якобы расходы по 
гостиницам осуществлялись самими проживаю-
щими. Я по-человечески понимал это желание 
«заработать» легкие и немалые деньги, но сде-
лать этого не мог. И не только по причине эле-
ментарной нравственности. Я всячески старался 
объяснить коллеге, что белорусские финансовые 
органы в Минске, получив подробный отчет, так-
же на паритетных условиях не оплатят гостиницу 
и израильской делегации в случае ее ответного 
посещения Минска. А это уже может вызвать 
массу неприятнейших вопросов. Я настойчиво 
продолжал объяснять напористому «бизнесме-
ну», что это не только неправильно, но и просто 
опасно. Но мой гость, по-моему, потеряв уже 
всякий интерес ко всем переговорам и поездке, 
упорно склонял меня к «дружескому» поступку. 
Не выдержав подобного напора, мне пришлось 
обратиться к одному из моих коллег по парла-
менту с просьбой успокоить этого бизнесмена от 
политики. Честно говоря, для меня практически 
невозможно кого-то «закладывать», но этот тип 
меня просто достал.

Поездка предусматривала посещение святых 
христианских мест. Нам были предоставлены луч-
шие в стране русскоговорящие гиды. Когда мы 
дошли до мест, где Христос впервые начал про-
поведовать в синагогах, то этот же мой «друг» 
принялся утверждать, что Христос и синагоги 
– это несовместимые понятия. Опытный экскур-
совод, реагируя на постоянные реплики этого 
«знатока» Библии, вынуждена была сообщить ему 
«новость», что Иисус Христос был еврей и что его 
даже обрезали на восьмой день после рождения 
согласно еврейской традиции. Это уже было выше 
его понимания, и смириться с этим ему было дей-
ствительно тяжело. Тогда я подошел к «несчаст-
ному» и с большим удовольствием сообщил, что 
даже если такие, как он, доведут всех евреев 
до отъезда, то все равно евреи останутся почти 
на ста процентах всех икон в церквях. И что я 
советую если не Библию, то хотя бы Булгакова 
почитать перед следующей поездкой в Израиль. С 
этого момента и до конца поездки мы больше не 
разговаривали.

Подписание договора проходило очень торже-
ственно в присутствии премьер-министра Ицхака 
Рабина. Подписи под этим документом постави-
ли руководители нашей делегации, заместитель 
премьер-министра, а с израильской стороны – 
Шимон Перес, бывший в то время министром 
иностранных дел. Обычно руководители, подпи-
сав соглашение, кроме обмена текстами докумен-
тов обмениваются еще и ручками, которыми была 
поставлена подпись. Как-то так получилось, что 
Шимон Перес свою ручку подарил мне. И поэтому 
эту часть воспоминаний я пишу той самой в неко-
тором смысле исторической ручкой.

«Писать – легчайшее из занятий,  
вычеркивать – труднейшее».
Липкин, тенуат «Ха-мусар»

Посольство уже функционировало достаточно 
длительный период, но укомплектовано кадрами, 

как положено, не было. Главной проблемой было 
отсутствие бухгалтера. Через консульский отдел 
проходили просто огромные, по нашим поняти-
ям, средства, причем наличными деньгами. Эти 
суммы консул держал при себе, и они не давали 
спать ни ему, ни мне.

Вторая проблема, связанная с отсутствием 
специалиста, заключалась в неимении опыта в 
финансировании самого посольства. Мы эконо-
мили на всем, различные приемы в первое время 
делали за свой счет. Ни о каких поварах, садов-
никах, помощниках, что является просто необхо-
димым в каждом подобного рода учреждении, не 
было и речи. Все это лежало большим грузом на 
наших женах.

Поскольку мы жили в районе, где большин-
ство жителей были дипломаты, некоторые вещи 
нам приходилось стараться просто не афиширо-
вать. Например, такая простая работа, как про-
полка цветов возле дома. Наташа делала это с удо-
вольствием, но по вечерам. Она была деревенской 
девушкой, и этот труд не был ей в новинку и не 
вызывал никаких проблем.

Однажды ко мне подошла соседка и спросила, 
как моя жена ухаживает за руками, принимая во 
внимание, что все гости, как правило, целуют руку 
жене посла, а она часто видит мою супругу за этим 
необычным сельскохозяйственным трудом. Я бур-
кнул этой бдительной соседке, что Наташа работает, 
во-первых, одной рукой, а во-вторых, очень редко...

Наконец нам решили прислать бухгалтера. 
И как бы в награду за все наши мучения к нам 
прибыла женщина – очень профессиональный 
бухгалтер. С первого же дня она сняла с нас все 
проблемы, очень умело управляя финансами. 
Не успела бухгалтер приступить к работе, как 
следом приехал ревизор. Мы так долго финан-
сировали сами себя, что очень волновались. 
Безусловно, это не было связано с опасени-
ем, что возможны грубые нарушения финансо-
вой дисциплины, скорее нас волновала степень 
нашего непрофессионализма. Да и деньги есть 
деньги.

Ревизор перевернул все бумажки, беседовал 
с каждым из нас, правда, делал это очень кор-
ректно. Жил он, конечно, с нами и за наш счет. 
Затем попросил помочь ему полечить зуб, кото-
рый вдруг разболелся в Израиле. Мы помог-
ли. Затем гость захотел проехаться по стране, 
кстати, расход топлива контролировался очень 
строго. И все же все шло, как положено, пока он 
не ознакомил меня со справкой по результатам 
проверки. В целом и там было все в поряд-
ке, кроме претензии по поводу использования 
международного телефона. Я объяснил, что мы 
начали работать с нуля и поэтому обязаны были 
консультироваться по всем вопросам, особенно 
по финансовым. Сказал, что мы за свой счет 
обеспечиваем практически все приемы, един-
ственные из всех посольств живем без меди-
цинской страховки и даже без оплаты обучения 
детей в школе, нарушая этим самым государ-
ственный закон о бесплатном образовании и 
медицинском обслуживании.  Что мы часто 
содержим дома больных детей, прибывающих 
из Беларуси. В ответ он заметил, что, будучи 
честным человеком, он непреклонен по отноше-
нию к любым, даже мелким, нарушениям.

Вообще к этим вещам я относился очень 
болезненно. За время работы директором школы 
меня проверяли десятки раз. И никто никогда не 
ставил под сомнение мою финансовую щепетиль-
ность и честность. Расценив эти мелкие наруше-
ния как несправедливые и предвзятые, я пред-
ложил этому честному проверяющему самому 
оплатить его пребывание в стране, а также зубы и 
многие другие вещи из его же командировочных. 
Справка была переписана.

Были у меня встречи и знакомства, которы-
ми я очень горжусь. Мне всегда хотелось ими 
поделиться в своих воспоминаниях, но обо всем 
по порядку. Обучаясь в вузе в очень сложные с 
точки зрения накатившей в 1967–1972-м волны 
государственного антисемитизма годы, мы, сту-
денты и не только, каждую годовщину расстрела 
еврейского гетто в Минске собирались на знаме-
нитой «Яме», что на Юбилейной площади, почти 
в центре города.

(Продолжение на 6-й стр.)

Першай еўрапейскай краіне  
ўдалося пераламаць ход 

эпідэміі каранавіруса
Пазітыўная статыстыка прыходзіць з Аўстрыі. Гэтая альпійская краіна 

апынулася на пярэднім фронце каранавіруса, бо суседнічае з італьянскім 
эпіцэнтрам. Яна была таксама першай сярод тых, хто ўвёў рашучыя 

каранцінныя абмежаванні.

Канцлер Аўстрыі Себасцьян Курц падае прыклад нашэння маскі.

Прыклад Аўстрыі натхняльны, бо паказ-
вае, што каранавірус можна стрымаць і без 
абмежавання правоў грамадзян, як было ў 
Кітаі.

4 красавіка ў краіне ўпершыню паправілася 
больш людзей (485), чым было заражана 
(257). Гэта не разавы факт. Колькасць новых 
заражэнняў падае з 26 сакавіка.

Колькасць выяўленых хворых пача-
ла падаць праз 11 дзён пасля ўвядзення 
каранцінных абмежаванняў.

Аўстрыя першай у Еўрасаюзе, яшчэ 10 
сакавіка, закрыла мяжу, але толькі адну – 
з Італіяй, дзе было найбольш заражэнняў. 
Іншыя межы засталіся адкрытыя. Таксама 
адной з першых, з 15 сакавіка, краіна 
перавяла грамадскае і эканамічнае жыц-
цё на «аварыйны рэжым», каб прадухіліць 
распаўсюджванне новага каранавіруса.

Заняткі ва ўсіх навучальных установах 
былі пераведзены на дыстанцыйны рэжым. 
Пры гэтым некаторыя дзіцячыя садкі і школы 
адкрыты, каб даглядаць дзяцей, бацькі якіх 
працуюць.

Былі спынены спартыўныя мерапрыем-
ствы, зачынены рэстараны, бары і кафэ, акра-
мя службы дастаўкі ежы. Храмы адмянілі 
царкоўныя службы, хросты і шлюбы. 
Зачыніліся музеі і тэатры.

«Універс іт эты былі  першымі, 
каго пачалі закрываць. Потым шко-
лы і дзіцячыя садкі, – расказвае бела-
руска Кацярына Хольцапфель-варажун, 
якая жыве ў Вене. – Мы займаемся з 
сынам па тых падручніках, якія перадала 
настаўніца. У нас ёсць план на кожны 
тыдзень. Настаўніца таксама запісвае 
на відэа чытанне дзецям кніг, паказ-
вае, як можна рабіць арыгамі і маляваць 
кветкі. Даступна для прагляду на юцю-
бе. Абсалютна спакойна ўсе перайшлі на 
каранцін, калі ўрад растлумачыў, якім 
чынам будуць кампенсаваць страты тых, 
хто не зможа працягваць працаваць».

«На вуліцах, у крамах, пякарнях, аптэ-
ках людзі вытрымліваюць дыстанцыю. У 
аптэкі можна заходзіць па 1–2 чалавекі, 
– працягвае распавядаць Кацярына. – Мой 
муж працуе дыстанцыйна, з дома. За тры 
тыдні каранціну я асабіста выходзіла 
два разы ў магазін і чатыры разы пады-
хаць свежым паветрам. Звычайна гэта 
кароткія прагулкі. Паліцыя кантралюе, 
каб не збіраліся вялікімі групамі. Дазволена 
выходзіць разам на двор толькі з тымі, 

з кім жывеш у адной кватэры ці ў адным 
доме».

У Аўстрыі закрылі крамы адзен-
ня, мэблі, бытавой тэхнікі, дзіцячых 
тавараў, ювелірных вырабаў, цырульні, 
спартыўныя залы. Выключэнне зробле-
на для аб’ектаў жыццезабеспячэння: 
супермаркетаў, аптэк, заправак, пошты, 
банкаў, пральняў, цэнтраў мабільнай 
сувязі. Абмежаванні не закранулі таксама 
работу грамадскага транспарту, заводаў і 
органаў дзяржаўнага кіравання.

Людзям забаронена збірацца групамі 
больш за 5 чалавек.

Кіраўнік краіны канцлер Себасцьян Курц 
у заяве для аўстрыйскага агенцтва АПА 
заклікаў людзей максімальна заставацца 
дома.

Каб дабіць каранавірус, з 1 красавіка 
ўлады Аўстрыі зрабілі нашэнне маскі ў кра-
мах абавязковым. Канцлер асабіста тлума-
чыць грамадзянам сэнс і мэты абмежаванняў: 
«У нашай культуры гэтага, вядома, няма, але 
менавіта так краіны Азіі прыйшлі да таго, 
што ў іх усяго некалькі хворых за дзень». 
Вырашана раздаваць маскі бясплатна на 
ўваходах у магазіны.

За выкананнем новых абмежаванняў 
сочыць паліцыя.

Усяго за перыяд эпідэміі ў Аўстрыі 
заразілася амаль 12 тысяч чалавек, 186 
памерлі. Гэта 21 смерць на кожны мільён 
насельніцтва, нашмат менш, чым у многіх 
іншых краінах, дзе эпідэмія яшчэ не пайшла 
на спад.

Міністэрства аховы здароўя Аўстрыі што-
дзённа публікуе звесткі па хворых і леталь-
ных сыходах па кожным рэгіёне краіны. 
Лятальнасць ад каранавіруса ў Аўстрыі 
набліжаецца да 2% ад колькасці выяўленых 
выпадкаў. На жаль, гэтая лічба з часам вырас-
це, бо ў рэанімацыях краіны застаецца шмат 
людзей з цяжкімі пнеўманіямі.

Аўстрыяй кіруе кааліцыя хрысціянскіх 
дэмакратаў з Народнай партыі і Зялёных. 
Насельніцтва Аўстрыі складае каля 9 мільёнаў 
чалавек.

Людзі хутка прывыклі да новых 
абмежаванняў і ставяцца да іх з разуменнем, 
кажа Кацярына Хольцапфель-Варажун. «Усё 
спакойна. Людзі стараюцца прытрымлівацца 
правіл. І мыюць рукі», – кажа яна.

Фота Arno Melicharek, bild.de.

СОЛИДарНОСТЬ ЧуЖы ВОПыТ

Европейский Союз 
поддержит 
Беларусь

Европейская комиссия приняла реше-
ние поддержать страны Восточного парт-
нерства и выделила 140 миллионов евро 
на самые необходимые нужды Армении, 
Азербайджана, Беларуси, Грузии, 
молдовы и Украины.

Кроме того, Европейская комис-
сия перенаправит средства в объеме 
до 700 миллионов евро, чтобы помочь 
смягчить социально-экономические 
последствия коронавирусного кризиса 
по всему региону.

Японія  
падтрымае сем’і 

грашамі –  
па 2800 долараў

Палітыкі кіруючай Ліберальна-дэмакратычнай 
партыі Японіі ўзгаднілі новыя меры стымуляван-
ня эканомікі ў краіне. Кожная хатняя гаспадарка, 
якая пацярпела ў пэўнай ступені ад пандэміі 
каранавіруса, атрымае 300 тысяч ен (2800 
долараў).

Выплата гэтай дапамогі – частка пакета 
эканамічных стымулаў, які будзе прадстаўлены 
ўрадам на наступным тыдні. Плануецца, што 
гэты пакет забяспечыць фінансавыя ўліванні на 
агульную суму 276 мільярдаў долараў.

мОЗГОВаЯ аТаКа

Что скажут технари?
Технических активистов из 

шести восточных стран-соседей 
ЕС (Армении, Азербайджана, 
Беларуси, Грузии, Молдовы и 
Украины) приглашают при-
нять участие в международном 
хакатоне «Глобальный взлом», 

чтобы найти решение проблем, 
вызванных коронавирусным 
кризисом.

Это поддерживаемое 
Евросоюзом мероприятие 
организовано Эстонией и 
будет проходить в режиме 

онлайн с 9 по 12 апреля.
Целью мероприятия явля-

ется объединение великих 
умов, наставников мирового 
класса и талантливых команд 
для создания решений для луч-
шего будущего.
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«Писать без компромиссов труднее, чем поступать».
Фейхтвангер «сыновья»

Следует отметить, что в Минске и рядом с городом 
находятся самые крупные захоронения жертв фашизма 
в Европе. Дело в том, что сюда немцы свезли евреев 
из многих европейских стран и именно здесь их всех 
уничтожили. В эти скорбные дни мы собирались, чтобы 
почтить память этих жертв, число которых, по некото-
рым данным, приближается к двумстам тысячам наших 
соплеменников. Но посещать такие места было небезо-
пасно. В толпе всегда находились сотрудники КГБ, кото-
рые отслеживали тех, кто собирался на эти «еврейские 
сборища». И, как результат, легко можно было вылететь 
из института или потерять работу. Прямо скажу, что не 
все осмеливались туда ходить именно по этой причине.

Но была еще одна группа людей, которая посещала 
эти скорбные места в памятные для еврейской истории 
дни. Я имею в виду цвет и гордость белорусской и совет-
ской интеллигенции Рыгора Бородулина, Василя Быкова 
и Алеся Адамовича. Этих замечательных писателей зна-
ют и любят во многих странах мира. Они не ограничи-
вались только посещением, они активно выступали на 
митинге, проявляя солидарность с еврейским народом, 
смелость и независимость от властей.

Когда я по воле судьбы оказался в Израиле, то счел 
своим долгом всячески содействовать посещению стра-
ны этими выдающимися земляками в знак благодар-
ности за их солидарность с моим народом в непростые 
времена.

Однажды мне позвонил министр иностранных дел 
и попросил организовать приезд Бородулина на Святую 
землю. Более приятного задания из МИДа я никогда 
не получал. Поскольку великий белорусский поэт был 
гостем знаменитого мэра Иерусалима Тедди Колека, мне 
оставалось лишь уделять ему необходимое внимание, 
что я и делал с великим удовольствием. Жил Бородулин 
в великолепном месте в гостинице с видом на Старый 
город. Он с легкостью пешком мог дойти до самых зна-
менитых святынь христианства и иудейства. Автомобиль, 
который я ему предоставлял, помог Рыгору несколько 
расширить возможности в ознакомлении со страной.

Беседы с этим кудесником белорусского слова оста-
вили неизгладимое впечатление, а его искрометный 
юмор на безукоризненном белорусском языке делал эти 
встречи неповторимыми. Мне очень хотелось, чтобы 
он ощутил мое глубокое уважение. И высшей оценкой 
моего отношения к нему явились одно его высказывание 
и одно стихотворение. Как-то я предоставил поэту воз-
можность позвонить домой жене Вале. В посольстве уже 
были первые сотовые телефоны, и он это смог сделать, не 
выходя из машины. На вопрос жены о его самочувствии, 
прозвучал ответ:

– Як у Бога, ці як у Фарфеля, за пазухай, – и после 
короткой паузы добавил: – Гэта адно и тое ж.

Я был очень смущен этой шуткой, не говоря уже о 
том, мягко говоря, очень смелом сравнении, которое в 
ней прозвучало. Так он смог выразить благодарность за 
мое маленькое участие в его поездке.

Рыгор был переполнен чувствами, и это вылилось в 
замечательный цикл стихов, написанный им после пре-
бывания на земле Израиля. Но одно стихотворение мне 
особенно дорого. Называется оно «Иерусалим», посвя-
щено Михаилу Фарфелю. Более того, через пятнадцать 
лет после нашей встречи он прислал мне свою послед-
нюю книгу, где высказал свою благодарность в связи с 
той поездкой. Прочитав ее, я хочу сказать моему другу 
Бородулину: «Рыгор, гэта я бязмерна табе ўдзячны! 
Упэўнены, што ты яшчэ многа зробіш для ўсіх нас. Ведай: 
нам гэта вельмі неабходна».

Организацией приезда Василя Быкова я занимался 
вместе с послом Израиля в Республике Беларусь Эли 
Валком. Связавшись с коллегой в Минске, я попросил 
его сделать визу и вручить билеты на самолет великому 
советскому писателю. Все остальное мы брали на себя. 
И вот, когда все уже было подготовлено к его приезду, 
мне удалось поговорить с Быковым по телефону. Он 
был очень растроган и приглашением, и нашей с послом 
Израиля заботой о нем. Я подчеркнул: он – мой личный 
гость, и все, что в моих силах, будет сделано, чтобы эта 
поездка стала для него незабываемой.

Надеюсь, что нам это в какой-то мере удалось. А что 
касается меня и моей семьи, то для нас это была точно 
незабываемая встреча. Весть о том, что Быков в Израиле, 
облетела все ветеранские организации страны. Его при-
нимали так, как принимают фронтовых друзей. Быков 
встречался с людьми своего поколения, воинами Второй 
мировой войны, которых он так блестяще и с такой 
любовью описал в своих неповторимых произведениях. 
Василь бывал в семьях, выступал по радио, между делом 
мы старались показать ему страну, к которой, несомнен-
но, он чувствовал симпатию.

Жил он у меня, вставал рано утром, завтракал и 
уезжал, а возвращался только к вечеру. Его пребывание 
было насыщенным, интересным и разнообразным. К 
этому времени он уже не отличался большим здоровьем, 
но все же его энергии и свежести ума можно было поза-
видовать. Наташа старалась ему готовить что-нибудь 
необычное, но он, будучи очень благодарным гостем, 
просил ее не утруждать себя, так как к пище относился 
очень просто, предпочитал обычную белорусскую еду.

У нас с ним был ритуал: после ужина мы гуляли – и 
говорили, говорили, говорили. Обсуждали все, в том 
числе и его впечатления прошедшего дня, и особенно – 
встречи с читателями. И все-таки даже здесь, в Израиле, 
он постоянно возвращался к теме Беларуси, к возмож-
ным переменам, перед которыми она находится. Если 
же быть точным, то Василя Быкова больше волновало 
отсутствие этих перемен, он очень критически отно-
сился к белорусской действительности и был довольно 
пессимистически настроен по поводу возможных путей 
развития страны. Я был счастлив, что имею возмож-
ность слушать этого умудренного опытом, испытавшего 
на себе всю тяжесть солдатской жизни, немного физиче-

ски усталого человека. Должен сказать, что и слушатель 
он был замечательный.

Расставались мы, не преувеличивая могу сказать, 
друзьями. К сожалению, так сложилась наша дальней-
шая судьба, что мы больше никогда не встретились. Но 
вот эти книги, подаренные им, с его теплыми словами в 
мой адрес, которые, как мне кажется, хранят еще тепло 
его крепких солдатских рук, да маленькая деревянная 
шкатулка, привезенная для нас в качестве сувенира, 
будут всегда мне и моей семье напоминать о тех незабы-
ваемых вечерах, которые мы провели вместе.

К очень большому моему сожалению, я не смог 
встретиться с Алесем Адамовичем. Он неожиданно ушел 
из жизни, и это произошло как раз в тот момент, когда 
все было готово к его приезду.

«Тот, кто влюблен в свою душу, губит ее, а тот, кто 
взыскивает с нее в этом мире, приносит ей вечность».

Библия. евангелие от Иоанна, 12:25
Как-то в посольство пришла женщина, перешагнув-

шая уже бальзаковский возраст, и сказала, что должна 
съездить в Беларусь, но прежде она хотела бы встретиться 
со мной. Я не был занят, и ее пригласили ко мне. Вошла 
миловидная, уже в возрасте дама, очень ухоженная, пре-
красно одетая и с порога представилась: «Мэри Баратц». 
С ней в кабинет зашел человек лет сорока, очень полный, 
производивший несколько странное впечатление. «Это 
мой сын», – сказала она на сносном русском. «Он не очень 
здоров, но очень хороший парень», – добавила госпожа 
Баратц, улыбнувшись этому, как оказалось, великовоз-
растному ребенку. Поинтересовавшись, достаточно ли у 
меня времени, Мэри изложила суть проблемы, которая 
привела ее в посольство. Постепенно ее рассказ так увлек 
меня, что я попросил секретаршу никого не впускать. 
Несмотря на то, что этой женщине непросто было изъ-
ясняться на русском языке, которым она не пользовалась 
уже много лет, я понял, что передо мной совершенно 
необычный человек с удивительной судьбой.

Госпожа Баратц родилась в Вильнюсе в семье вра-
чей, в годы войны ее семья погибла в Вильнюсском 
гетто. Ветры и дороги войны занесли ее, ребенка, в 
Гродненскую область Беларуси. Девочку приютили про-
стые белорусские крестьяне, которые не раз вырывали 
ее из рук смерти, выдавая за свою родственницу. Затем 
были партизанские отряды, ранения, шрам над глазом 
красноречиво свидетельствовал об этом. Не буду пере-
сказывать совершенно захватывающее повествование, 
достойное отдельной книги.

Вдруг она прервалась, извинившись за то, что отни-
мает мое время, и сказала:

– Я помню название всех деревень, где была во 
время войны, и помню тот дом, в котором меня спасли. 
Я чувствую, что обязана поехать туда и отблагодарить 
этих людей. Только таким образом я смогу закрыть эту 
страницу моей биографии.

Передо мной сидела очень богатая женщина, я обра-
тил внимание, что на ее пальцах были очень дорогие 
украшения, стоимостью в квартиру в Тель-Авиве каж-
дое. Чувствовала она себя очень уверенно. Заметив, что 
я бросил взгляд на ее кольца, она, улыбнувшись, как-то 
очень буднично произнесла:

– У меня было два ювелирных магазина на 
Елисейских Полях в центре Парижа. И мои ювелиры 
делали такие вот безделушки.

Прощаясь, Мэри пригласила меня на ужин к себе 
домой, пообещав, что там будет интересная компания, 
как она выразилась.

Ее просторная квартира находилась в многоэтажном 
доме в самом дорогом районе Тель-Авива. Французская 
мебель, дорогие безделушки со всех концов света даже 
перегружали эти просторные комнаты. На стенах были 
замечательные картины самых известных мастеров, 
которые также многое говорили об их хозяйке. Было 
необычно много фотографий. На многих снимках Мэри 
была рядом с удивительно красивой блондинкой, кото-
рая буквально затмевала собой все, рядом с чем фотогра-
фировалась. Видя мой неподдельный интерес и застыв-
ший на лице немой вопрос, Мэри грустно сказала: «Это 
моя дочь Хелен». Затем я узнал, что Хелен была Мисс 
Израиля. Эта красавица закончила в Париже медицин-
ский факультет, и Мэри приобрела для нее частную 
клинику. Не хочу перечислять список поклонников и 
друзей этой девушки, многие фамилии известны во всем 
мире и среди политиков, и среди людей искусства. Но 
случилось несчастье: девушка заболела раком и ушла из 
жизни в расцвете молодости и красоты. В том же году 
Мэри потеряла и мужа, известного военного инженера.

В одночасье госпожа Баратц осталась одна с больным 
сыном. Больше она не могла находиться в Париже и верну-
лась в Тель-Авив, фактически бросив свой бизнес и все свое 
имущество. Привезла только тело дочери, похоронив ее на 
кладбище, которое видно из окна ее квартиры.

С этого времени вся ее жизнь была посвящена сыну. 
Частые депрессии, подорванное здоровье – все это наве-
вало ей разные мысли. И только этот взрослый мальчик 
поддерживал в ней жизнь и делал ее осмысленной. С 
ним она бывала всюду – в кафе, за границей, в гостях, 
в путешествиях. Это была пара, в которой каждый мог 
жить только при поддержке другого. И вместе с тем 
ее дом был всегда полон людей, известных и не очень, 
хороших и разных. Готовила она просто восхитительно. 
Мэри не только говорила на семи языках, но и знала все 
кухни Европы. Меня всегда поражало, с какой скоро-
стью накрывался ее стол. Максимум десяти минут ей 
хватало на сервировку на любое количество гостей.

После этой встречи мы начали дружить и продол-
жали поддерживать эту дружбу до последних ее дней. С 
ней мы объездили всю страну, ее гостеприимство могли 
оценить все послы, мои друзья, все гости, приезжавшие 
ко мне, министры, артисты, родственники, генералы. 
После неповторимого ужина обычно отправлялись куда-
нибудь потанцевать. И так продолжалось все годы наше-
го общения. И ни один прием у меня также не обходился 
без Мэри и ее сына, все мои друзья были знакомы с ней.

(Продолжение в следующем номере.)

Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
МЕМУАРы

Что делать, если к вам 
пришли с обыском?

Впускать ли гостей из правоохранительных органов, если вы уверены, что в вашем 
жилище ничего криминального не происходило? Какие права у следователей?  
На эти и другие вопросы специально для читателей «Народной Воли» продолжает 
отвечать бывший следователь, а ныне правозащитник Олег Волчек.

(Окончание. Начало в №26.)

Что могут 
 забрать во время 

обыска?
Изымаются те вещи, которые 

имеют отношение к преступле-
нию.

Выемка вещей, предметов в 
жилище обыскиваемого прово-
дится в присутствии законных 
владельцев и только с согласия 
собственника или проживающих 
в нем совершеннолетних лиц.

Лицо, производящее выемку, 
обязано ограничиться изъятием 
только тех предметов и докумен-
тов, которые могут иметь отноше-
ние к совершенному преступле-
нию.

Изымаемые предметы предъ-
являются всем участникам след-
ственного действия, упаковыва-
ются и опечатываются на месте 
обыска за подписями лиц, произ-
водящих обыск, и других участву-
ющих лиц.

Понятой, лицо, у которого 
проводится обыск, или другие 
присутствующие имеют право 
внести свои заявления, замечания 
и возражения в протокол.

В тех случаях, когда очевид-
но, что следователь или другое 
должностное лицо все же изы-
мает предметы «на всякий слу-
чай», вы, конечно, повлиять на 
это не сможете, но немедленно 
вслух сделайте заявление всем 
присутствующим о нарушении 
порядка выемки при обыске. И 
обязательно отразите свой про-
тест в отношении некомпетент-
ности лиц, производящих обыск 
и выемку, в протоколе выемки. 
А в дальнейшем подготовьте 
жалобу на действия следователя 
на имя прокурора, начальника 
следственного управления и в 
суд, указав все эти нарушения 
и потребовав восстановления 
нарушенных прав.

Что такое протокол 
обыска?

От того, как будет составлен 
протокол обыска, может зави-
сеть судьба обыскиваемого, или 
его родных, или других лиц, так 
как это важный процессуальный 
документ, который будет в даль-
нейшем использоваться органами 
предварительного и судебного 
расследования. Из своей право-
защитной практики могу сказать, 
что бывали случаи, когда вслед-
ствие неграмотного проведения 
обысков, осмотров места проис-
шествия терялись следы престу-
пления, с нарушениями закона 
изымались вещи и т.д.

Процедура составления про-
токола осмотра места происше-
ствия, обыска (в дальнейшем 
– протокол) регламентируется 
статьями 193 и 194 Уголовно-
процессуального кодекса.

Остановлюсь на некоторых 
моментах.

Протокол составляется в ходе 
производства следственного дей-
ствия или непосредственно после 
его окончания. В нем указыва-
ются место и дата производства 
следственного действия, время его 
начала и окончания с точностью 
до минуты, должность и фами-
лия лица, составившего протокол, 
а также фамилия, имя, отчество 
каждого лица, участвующего в 
производстве следственного дей-
ствия, а в необходимых случаях 
и адрес и другие личные данные.

Следователь записывает все 
действия в той очередности, в 
какой они происходили. То есть 
если он начал осматривать прихо-
жую и в ней изъял определенные 
вещи, то так все это подробно 
вносит в протокол. Если поступи-
ло возражение или заявление от 
участников процесса, оно фикси-
руется в таком же порядке.

Если при производстве след-
ственного действия применя-

лось фотографирование, виде-
осъемка, звукозапись, изготов-
ление слепков, оттисков следов, 
то в протоколе они должны быть 
не просто зафиксированы, а под-
робно расписаны: какие техни-
ческие средства применялись 
(способ, порядок их использо-
вания) к объектам, какие полу-
чены результаты. Если были чер-
тежи, схемы, планы, то и они 
фиксируются и приобщаются к 
данному протоколу.

Затем следователь или дозна-
ватель предъявляет протокол для 
ознакомления всем лицам, уча-
ствовавшим в производстве след-
ственного действия. Должностное 
лицо должно четко разъяснить 
всем лицам их право делать заме-
чания с внесением их в прото-
кол. Если были дополнения или 
исправления, то они должны быть 
оговорены и удостоверены под-
писями этих лиц.

Описание всех изъятых пред-
метов, перечисленных в протоко-
ле, должно точно соответствовать 
их количеству, индивидуальным 
признакам, стоимости, весу, раз-
меру и другим характеристикам 
конкретного предмета.

Это очень важное следствен-
ное действие, а поэтому необхо-
димо с большим вниманием все 
перечитать, убедиться, что в про-
токоле проставлены все подпи-
си, приложены все приложения, 
внесены заявляемые замечания 
и другая важная информация. В 
любом случае в конце следствен-
ного действия любое присутству-
ющее лицо лично может записать 
в протоколе все свои замечания, 
возражения и жалобы.

В соответствии с ч.4 ст.212 
УПК копия протокола должна 
быть вручена под расписку лицу, у 
которого проводилось следствен-
ное действие. Она должна быть 
четкой, доступной для прочтения. 
В ином случае потребуйте изго-
товления еще одного экземпляра.

Куда жаловаться?
Любой человек может возра-

жать против незаконных действий 
со стороны следственных органов, 
в том числе и прокурора, который 
дал санкцию на обыск: например, 
не были соблюдены требования 
уголовно-процессуального зако-
нодательства к проведению такого 
следственного действия, не кон-
кретизированы предметы и ору-
дия преступления, следователи 
явились не по адресу, обыскива-
емый никакого отношения к уго-
ловному делу не имел и т.д.

Производство заведомо неза-
конного обыска является уголов-
но наказуемым преступлением 
и наказывается лишением права 
занимать определенные должно-
сти или заниматься определенной 
деятельностью, или арестом, или 
лишением свободы на срок до 
двух лет (ст.398 УК).

Согласно статьям 138–142 
УПК, действия следователя и 
органа, ведущего уголовный про-
цесс, могут быть обжалованы 
любым участником следственного 
процесса, если проводимые про-
цессуальные действия и решения 
затрагивают их интересы.

Жалоба на действия следователя 
подается его вышестоящему началь-
ству, прокурору района и в суд.

Если в действиях представите-
ля следствия усматриваются при-
знаки уголовного преступления, то 
гражданин обращается в террито-
риальный Следственный комитет с 
требованием возбуждения против 
следователя уголовного дела за пре-
вышение власти или злоупотребле-
ние служебными полномочиями.

С жалобой на некорректное 
поведение лица, проводящего 
обыск, можно обратиться в служ-
бу собственной безопасности с 
требованием проведения слу-
жебной проверки и привлечения 
такого сотрудника к мерам дисци-
плинарной ответственности.

Антон АСТАПОВІЧ:
«Калі не разумеюць элементарнага,  

будзем выхоўваць…»
Старшыня ГА “Беларускае добраахвотнае таварыства аховы помнікаў” распавёў  

“Народнай Волі”, чаму ён звярнуўся з заявай у Следчы камітэт.

СіТУАЦыя

У вёсцы Каменполле Мёрскага 
раёна ёсць сядзіба з панскім домам 
роду Святаполк-Мірскіх, рэшткамі 
парку і стайняй. Апошняя не так 
даўно зруйнавана па ініцыятыве 
гаспадаркі “Мёрскі райаграсэрвіс”, 
на балансе якой і знаходзілася 
гістарычная пабудова з гатычнымі 
вежамі.

Маўляў, панскі дом уваходзіць у 
Спіс аб’ектаў гісторыка-культурнай 
спадчыны, а суседнюю стай-
ню помнікам не прызналі. Вось і 
вырашылі ад яе пазбавіцца, бо 
грошай на рэканструкцыю ў 
гаспадаркі не было. З гэтай нагоды ў 
Беларускага добраахвотнага тавары-
ства аховы помнікаў свая пазіцыя.

“У вёсцы Каменполле Мёрскага 
раёна Віцебскай вобласці размешчана 
нерухомая матэрыяльная гісторыка-
культурная каштоўнасць “Былая 
сядзіба канца XIX – пачатку XX 
стагоддзя, якая ўнесена ў Дзяржаўны 
спіс гісторыка-культурных 
каштоўнасцяў Рэспублікі Беларусь 
пад шыфрам 213Г000558 і складаецца 
з сядзібнага дома, стайні і парку, 
– гаворыцца ў заяве таварыства 
ва упраўленне Следчага камітэта 
па Віцебскай вобласці. – Паводле 
нашай інфармацыі, будынак стайні 
быў зруйнаваны па ініцыятыве ААТ 
“Мёрскі райаграсэрвіс”, што мае 
прыкметы, якія можна кваліфікаваць 
як крымінальнае злачынства, 
адказнасць за якое прадугледжана 
ч.2 арт.344 Крымінальнага кодэкса 
Рэспублікі Беларусь.

У адпаведнасці з арт.41 Закона 
Рэспублікі Беларусь “Аб мясцовым 
кіраванні і самакіраванні ў Рэспубліцы 
Беларусь” і арт.14 Кодэкса аб 
культуры Рэспублікі Беларусь 
мясцовыя выканаўчыя і распарадчыя 
органы абавязаны ажыццяўляць 
кантроль у сферы аховы гісторыка-
культурнай і археалагічнай спадчыны. 

Выпадак са знішчэннем будынка, 
які ўваходзіць у склад гісторыка-
культурнай каштоўнасці, сведчыць, 
што адказнымі супрацоўнікамі 
райвыканкама не ажыццяўляліся 
неабходныя мерапрыемствы па 
кантролі ў сферы аховы гісторыка-
культурнай спадчыны, што мае 
прыкметы дзеяння ці бяздзеяння 
адказных службовых асоб, якія 
прывялі да шкоды дзяржаўным ці 
грамадскім інтарэсам, а гэта можна 
кваліфікаваць згодна з арт.428 
Крымінальнага кодэкса Рэспублікі 
Беларусь”.

Таварыства просіць распачаць 
крымінальную справу супраць 
вінаватых “у руйнаванні нерухомай 
матэрыяльнай гісторыка-
культурнай каштоўнасці і супраць 
адказных службовых асоб, якія не 
выконвалі службовых абавязкаў, 
прадугледжаных дзеючым 
заканадаўствам, па ажыццяўленні 
кантролю ў сферы аховы гісторыка-
культурнай спадчыны”.

– Выканкам альбо 
сельскагаспадарчае прадпрыемства 
не маюць права вызначаць, 

якія пабудовы ў гэтай сядзібе 
маюць гісторыка-культурную 
каштоўнасць, а якія не маюць, – 
пракаментваў “Народнай Волі” 
сітуацыю старшыня Беларускага 
добраахвотнага таварыства аховы 
помнікаў антон астаПоВіЧ. 
– Гэтым павінна займацца 
Міністэрства культуры. І калі 
мясцовыя чыноўнікі самі вызначалі, 
што можна руйнаваць гістарычныя 
пабудовы, то яны перавысілі свае 
паўнамоцтвы.

Ёсць Дзяржаўны спіс гісторыка-
культ урных каштоўнасцяў 
Рэспублікі Беларусь, у якім усё 
дакладна прапісана. Таму я лічу, што 
знос стайні ў панскай сядзібе – гэта 
звычайнае невуцтва рэгіянальных 
спецыялістаў.

– што зараз?
– Заява ў Следчы камітэт 

пададзена, чакаем адказ. Калі ён 
мяне не задаволіць, то буду яго 
аспрэчваць, пакуль не правядуць 
нармальную праверку і пакуль 
не будуць расстаўлены ўсе кропкі 
над “і”. Нельга дазваляць раённым 
чыноўнікам адвольна трактаваць 

нарматыўна-прававыя дакументы.
– Чыноўнікаў могуць 

пакараць?
– Шчыра кажучы, на 

крымінальную справу не спадзяюся, 
бо ў нас за ўсю гісторыю незалежнай 
Беларусі была ўзбуджана толькі адна 
такая справа супраць упраўлення 
капітальнага будаўніцтва Брэсцкага 
гарвыканкама. Яны пры пабудовае 
моста зруйнавалі фрагмент равеліна 
Брэсцкай крэпасці. Ды і тая справа 
была закрыта ў сувязі з тым, што 
бюджэту была кампенсавана 
нанесеная шкода.

Але, напрыклад, па факце 
руйнавання першай мінскай 
электрастанцыі праверка ішла 
больш за паўгода, але справа зайшла 
ў тупік. Тая ж гісторыя адбылася і 
пасля таго, як знішчылі яшчэ адну 
гісторыка-культурную каштоўнасць 
– драўляны свіран пачатку XIX 
стагоддзя ў Клецкім раёне. І па 
шэрагу іншых спраў былі адмовы.

Таму ў выпадку са зносам 
стайні ў Мёрскім раёне буду 
старацца, каб па меншай меры 
была праведзена нармальная 
праверка і каб чыноўнікі атрымалі 
хоць нейкія адміністрацыйныя ці 
службовыя пакаранні. Трэба вучыць 
іх працаваць. Калі да людзей не 
даходзіць элементарнае, то будзем 
выхоўваць.

– але што можна было б зрабіць 
з гэтай стайняй, калі ў гаспадаркі 
і на самай справе проста няма 
грошай на рэканструкцыю?

– Нічога не трэба было рабіць, 
няхай бы руіны спакойна стаялі. 
Стайню трэба было нармальна 
зафіксаваць як гістарычную 
пабудову – зрабіць абмеры, 
дакладную прывязку да мясцовасці. 
Аб’ект паступова дэградаваў бы, але 
засталася б яго навуковая фіксацыя.

Алесь сВЯТлАніЧ.
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ФУТБОЛ

ЧУЛі?

ВіНШУЕМ!

л Ю с т Э р К а

С ВОЗВРАЩЕНИЕМ!

Рейс из Дели вернул домой 
не только белорусов

Мікалай КАЗЕКА:
«Святкаванне перанёс 

   на больш позні тэрмін…»
«Народная Воля» павіншавала галоўнага трэнера зборнай Беларусі па фрыстайле, 

які ў мінулую нядзелю адзначыў сваё 70-годдзе.

– Я, безумоўна, плана-
ваў сабраць гасцей на гэтую 
дату, тым больш што яна 
практычна супала з пяці-
годдзем адкрыцця цэнтра 
«Фрыстайл», – кажа Мікалай 
Іванавіч. – Хацелі два юбілеі 
сумясціць, але час аказаўся не 
зусім спрыяльны для гэтага. 
Таму святкаванне давялося 
не адмяніць, а перанесці на 
больш позні тэрмін. Хаця, 
натуральна, і ў гэты дзень 
прымаў віншаванні.

– што жонка падарыла, 
калі не сакрэт?

– Класны букет кветак і 
сваю любоў.

– а спартсмены не пры-
ходзілі?

– Наведаліся, як жа без 
гэтага? Падрыхтавалі спе-
цыяльна да юбілею арыгі-
нальны відэаролік, дзе ўсе 
мяне віншуюць. Вельмі 
парадавалі!

– трэніровак зараз у 
камандзе няма?

– На жаль, адменены, 
і ў многім гэта звязана з 
тым, што ў часы пандэміі 
каранавіруса ўсім нам трэ-
ба засцерагацца. Але мы не 
панікуем, спартсмены зараз 
знаходзяцца ў адпачынку.

– Вы таксама самаізаля-
валіся?

– У асноўным знахо-
джуся дома, хаця прачы-
наюся вельмі рана і гуляю 
ля ракі Свілач, бо жыву 
побач. А ўвогуле, стараюся 
без вялікай неабходнасці 
нікуды не хадзіць, бо зна-
ходжуся менавіта ў такім 
узросце, які называюць 
групай рызыкі.

Але не скажу, што грэчку 
закупляў дзясяткамі кілагра-

маў, каб сядзець у кватэры, 
як у бункеры. Нешта патрэб-
на – выйшаў і купіў.

– а як вы паставіліся 
да інфармацыі, што лет-
няя алімпіяда, якая павін-
на была адбыцца ў гэтым 
годзе, перанесена?

– Калі толькі пачалася 
эпідэмія, я неяк недаацаніў 
магчымыя наступствы. Але 
затым, калі хваля пайшла 
па ўсім свеце, зразумеў, з 
якой праблемай сутыкнула-
ся чалавецтва. Таму трэба 
верыць сусветнай суполь-
насці, і перанос Алімпіяды 
можна зразумець.

У нас эпідэмія, можа 
быць, і не ў такіх вялікіх 
маштабах, як у той жа 
Італіі альбо Амерыцы, але 
ж зразумела, што асцера-

гацца інфекцыі ўсё роў-
на трэба. Я размаўляў з 
некаторымі медыкамі, 
яны адзначаюць важнасць 
таго, што насельніцтва 
вакцыніруецца. Магчыма, 
гэта і стрымлівае хваробу 
ў пэўных выпадках.

– У Беларусі наогул 
праводзяцца спабор-
ніцтвы, як быццам нічога 
і не здарылася. гэта пра-
вільна?

– Тут я нічога не магу 
сказаць. Відаць, эпідэмія-
лагічная абстаноўка зна-
ходзіцца пад кантролем. 
Ведаю, што ў Цэнтры 
спартыўнай медыцыны 
таксама сочаць за зда-
роўем спартсменаў, таму ў 
Беларусі сітуацыя не самая 
дрэнная. І я не бачу, каб 

тут была нейкая вялікая 
паніка.

– Ці паўплывае ўсё гэта 
на падрыхтоўку каманды 
да новага сезона?

– Яна ўжо паўплы-
вала, бо мінулы сезон мы 
не закончылі, у апошні 
месяц многія спаборніцтвы 
адмянілі. А што датычыцца 
будучыні, то тут яшчэ шмат 
пытанняў і складана наогул 
нешта спрагназаваць.

Таму, як кажуць, давай-
це не бегчы наперадзе 
паравоза. Адно зразуме-
ла: здароўе куды важней 
за спартыўны склад-
нік. Тым больш, наколь-
кі я зразумеў, чалавек, які 
трапляе на вентыляцыю лёгкіх, 
для спорту ўжо страчаны.

Алесь сВЯТлАніЧ.

У лідарах – «Энергетык-БДУ»
Прайшлі матчы 3-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.
Вось вынікі апошняга тура: «Белшына» (Бабруйск) – «Гарадзея» – 0:1, «Дынама» 

(Мінск) – «Тарпеда-БелАЗ» (Жодзіна) – 2:0, «Шахцёр» (Салігорск) – «Нёман» (Гродна) 
– 0:0, БАТЭ (Барысаў) – «Рух» (Брэст) – 1:0, «Дынама» (Брэст) – «Славія» (Мазыр) – 1:2, 
«Энергетык-БДУ» (Мінск) – «Мінск» – 2:0, «Смалявічы» – «Віцебск» – 0:1, «Іслач» (Мінскі 
раён) – «Слуцк» – 2:3.

Турнірнае становішча
Каманды гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы ачкі
Энергетык-БДУ 3 3 0 0 6–1 9
Слуцк 3 2 0 1 6–4 6
Мінск 3 2 0 1 6–5 6
Славія 3 2 0 1 5–5 6
Іслач 3 2 0 1 4–3 6
Віцебск 3 2 0 1 2–2 6
Тарпеда-БелАЗ 3 2 0 1 2–2 6
Нёман 3 1 1 1 2–1 4
Шахцёр 3 1 1 1 2–1 4
Дынама (Бр) 3 1 1 1 3–3 4
Дынама (Мн) 3 1 0 2 4–4 3
БАТЭ 3 1 0 2 3–5 3
Рух 3 1 0 2 1–2 3
Гарадзея 3 1 0 2 1–3 3
Смалявічы 3 0 1 2 1–3 1
Белшына 3 0 0 3 1–5 0

Ігар КРЫВУШЭНКА: 
«На каранціне займаюся 

самаадукацыяй»
Былы галоўны трэнер зборнай Беларусі па футболе распавёў 

«Народнай Волі», як яму зараз жывецца і працуецца ў Інданезіі.

З  ПЕРШыХ  ВУСНАЎ

ігар Крывушэнка кіраваў нацыя-
нальнай камандай з 2017 года, пры гэтым 
вывеў яе ў плэй-оф Лігі нацый. Здавалася, 
лагічна было б, калі б гэты спецыяліст 
працягваў трэніраваць зборную і далей, 
але пасля чацвёртага паражэння ў адбо-
рачным раўндзе чэмпіянату Еўропы 2020 
года яго ў чэрвені 2019 года адправілі ў 
адстаўку «па згодзе бакоў».

«Мы хацелі б падзякаваць Ігару 
Мікалаевічу за праведзеную працу, – 
заявіў тады першы намеснік старшыні 
Беларускай федэрацыі футбола Юрый 
Вяргейчык. – Ён прыняў каманду ў скла-
даны момант, здолеў прайсці з ёй вялікі 
шлях, заваяваўшы пуцёўку ў плэй-оф Лігі 
нацый.

На жаль, вынікі ў адборачным 
турніры чэмпіянату Еўропы аказаліся 
не такімі, якіх чакалі балельшчыкі, экс-
перты і кіраўнікі федэрацыі. Разумеючы 
гэта, сумесна з галоўным трэнерам 
мы прыйшлі да высновы, што зборнай 
патрэбны новы выклік. Як вынік – кан-
тракт з Ігарам Крывушэнкам быў ска-
саваны па ўзаемнай згодзе».

Сам трэнер асабліва не каментаваў 
гэтую адстаўку «па згодзе бакоў», 
дзякаваў камандзе і балельшчыкам, але 
на федэрацыю, магчыма, крыўда ўсё 
роўна засталася.

Некалькі месяцаў Ігар Мікалаевіч 
заставаўся без працы, але ў снежні 
мінулага года ён з’ехаў у далёкую 
Інданезію, дзе ўзначаліў каманду 
«Тыра» з горада Багор. Як і ў зборную, 
у інданезійскую каманду Крывушэнка 
прыйшоў «антыкрызісным мене-
джарам», бо да яго прыходу «Тыра» не 
выйгравала 16 матчаў запар і была на 
мяжы вылету з суперлігі.

Стаўка на беларускага спецыяліста 
сябе цалкам апраўдала! У першай жа 
гульні пад кіраўніцтвам Крывушэнкі 
яго падначаленыя перамаглі ў гасцях 
датэрміновага чэмпіёна Інданезіі «Балі 
Юнайтэд», і ў выніку каманда захавала 
месца ў суперлізе.

– У гэтым месяцы стартаваў новы 
чэмпіянат, але 15 сакавіка мы правялі 
апошнюю гульню, – кажа Ігар Мікалаевіч, 
якому я патэлефанаваў у Інданезію. – 
Зараз у сувязі з эпідэміяй каранвіруса пер-
шынство прыпынена да 29 мая. Урад пры-
мае меры бяспекі, каб засцерагчы людзей 
ад хваробы, краіна закрыла межы.

Перамяшчэнне паміж гарадамі 
таксама абмежавана, каб замарудзіць 
распаўсюджванне інфекцыі. Да 8 
красавіка людзі наогул не працуюць 
– зачынены практычна ўсе офісы і 
ўстановы. Адкрыты толькі прадуктовыя 

магазіны.
– Не штрафуюць за знаходжанне 

на вуліцы?
– Не, да такіх жорсткіх мер не дай-

шло, хаця на вуліцах усё роўна практычна 
нікога няма. Народ адказна ставіцца да 
свайго здароўя і здароўя навакольных, а 
таму ўсе самаізалююцца і днём практычна 
не ўбачыш ні людзей, ні машын.

– Ці шмат захварэлых у краіне?
– Калі ўлічваць, што насельніцтва 

Інданезіі складае каля 270 мільёнаў 
чалавек, то 1600 захварэлых і каля 60 
памерлых, напэўна, не так і шмат.

– трэніроўкі з футбалістамі 
праводзіце?

– Не, ігракоў адправілі па дамах, усе 
на каранціне.

– а ўвогуле ці шмат балельшчыкаў 
прыходзіць на матчы ў інданезіі?

– На дамашніх гульнях нашай каман-
ды на стадыёне ў сярэднім прысутнічае 
каля 10 тысяч аматараў футбола. Гэта 
нармальная лічба, хаця на матчы лідараў 
ходзіць удвая больш. У гэтым плане 
чэмпіянат мне вельмі падабаецца, пад-
трымка – проста супер.

– Чым вы займаецеся ў вольны 
час? трэніровак няма, выехаць за 
межы краіны немагчыма…

– А чым астатнія займаюцца падчас 
каранціну? Вяду здаровы лад жыцця, 
кнігі чытаю, фільмы гляджу… Займаюся 
самаадукацыяй.

– зараз у свеце прахо-
дзяць толькі два чэмпіянаты – у 
Нікарагуа і Беларусі. сочыце за тым, 
як гуляюць у нашым першынстве?

– Трансляцый тут няма, але цікаўлюся 
вынікамі матчаў, чытаю агляды тураў. Як 
кажуць, з гульні не выключаны.

– На ваш погляд, ці правільна гэта 
– праводзіць чэмпіянат у такі склада-
ны час?

– Федэрацыя прыняла рашэнне, і я 
яго каментаваць не хачу.

Алесь сіВЫ.

кАЛОНкА 
АЛЕСя НяЎВЕСя

Як не вылечыш, 
дык хоць чалавеку 
не нашкодзь!
Жыхарка Магілёва лячы-
ла ў бальніцы гаймарыт і зда-
ла аналізы крыві, у тым ліку на 
сіфіліс. Ганебнай хваробы ў яе 
не выявілі. А праз пяць дзён да 
магіляўчанкі завітала работніца 
скурна-венералагічнага дыспан-
сера і ў прысутнасці мужа 
запрасіла на паўторныя аналізы, 
бо прыкметы сіфілісу быццам бы 
ёсць. Пакуль ішла праверка, якая 
зноў не выявіла хваробы, сям’я 
ледзь не распалася…

Аж сэрца ёкнула ў жанчыны:
Візіт не зычыць ёй дабра,
Бо да людзей без дай прычыны
Дамоў не ходзіць медсястра.
Дык і з’явілася трывога,
Яна адчула знак бяды.
А медсястра амаль з парога
Агрэла весткай сапраўды.
– Патрэбна ў нашым дыспансеры
Вам пабываць, – сказала ў лоб. –
Хваробай брыдкаю Венеры
Вы разжыліся – ёсць мікроб!
«Адкуль пра той мікроб пракляты
Вядома стала медсястры?
Чаму яна прыйшла дахаты?
Відаць, сказалі дактары», –
Здагадка ўзнікла ў маладзіцы
Наконт мікроба й дактароў.
Калі лячылася ў бальніцы,
Дык там на ўсё здавала кроў.
Аднак жа сіфіліс нібыта
Тады ў жанчыны не знайшлі…
Муж пазіраў на іх сярдзіта
І наступаць пачаў, калі,
Пакінуўшы асадак горкі,
Сышла з кватэры медсястра.
Да вечара былі разборкі,
А калі спаць прыйшла пара,
Дык леглі ў розныя пасцелі,
Варочаліся, бы ўюны, –
Працягваць, мусібыць, хацелі
Разборку бурную яны.
У мужа – боль і гнеў бясконцы.
Кіпеў ён і ў наступны дзень,
Здавалася, «блудлівай жонцы»
Вось-вось насоўгае ў каршэнь.
– А медыцына ў нас не хлусіць! –
На «палавіну» роў, як звер. –
Ты і раней хадзіла, мусіць,
У венерычны дыспансер!
Ужо, напэўна, год каторы
Гуляеш ты на старане!
– А можа, сам даўно ўжо хворы
І заразіў, казёл, мяне?!
Нябось «таптаў» шалаву дзесьці! –
Яна плявалася ў адказ.
І па кутках шугалі дзеці,
Як парасяты, ў гэты час…
І так амаль што тыдзень…
– Годзе! –
Нарэшце мовіла яна. –
Пара падумаць аб разводзе,
Бо гэткай жытцы грош цана.
Муж, безумоўна, не пярэчыў,
Быў у яго такі ж намер.
І ў гэты дзень якраз дарэчы
Пазвалі жонку ў дыспансер.
Вярнулася яна «на крылах»,
І промні пырскаюць з вачэй.
– Нібы нанова свет адкрыла,
Дзе ўсё прывабней і ярчэй,
Бо не жыве ўва мне зараза –
Даведку выдалі ўрачы!
І як ніколі гэтым разам
Яны кахаліся ўначы…
                      * * *
Між іншым, мог бы муж адразу,
Як кажуць, секануць з пляча,
Калі дазнаўся пра заразу…
Таму ад кожнага ўрача
Патрабаваць мы маем права:
Не можаш вылечыць, дык хоць
Ці языком сваім, ці справай
Здаровым людзям не нашкодзь.

«Вустрыцы»
– Дык заходзь тады ў кватэру.
Што ты хочаш на вячэру?
– Трыццаць вустрыц – і не меней.
– Ну, пельмені, дык пельмені…

«Рай» і «ад»
Няблага ўсё ж жылося нам,
Не выглядалі жабракамі мы.
Быў РАЙсабес, РАЙвыканкам,
Мы ўдалячынь ішлі з РАЙкамамі.
Ды то было ў СССР.
І мушу з горыччу прызнацца я,
Што ўсё, на жаль, не так цяпер,
Бо ўсюды ў нас АДміністрацыя.

Страта 
– Чаму ты сумны? Зведаў гора 
З-за нейкай незваротнай страты? 
– Ды кінула дзяўчына ўчора.
Дазналася, што я жанаты…

Открыт специальный 
благотворительный счет

CОЛИдАРНОСТЬ

Похоже, что в Кричевском районе не хва-
тает денег на приобретение средств индиви-
дуальной защиты и «других изделий меди-
цинского назначения». Это можно понять 
из объявления на первой странице мест-
ной газеты «Кричевская жизнь». Населению 
предлагается жертвовать свои средства, 
которые будут «направлены на проведение 
санитарно-противоэпидемических меро-
приятий в районе, содействие деятельно-
сти в области охраны здоровья населения». 
Опубликован специальный благотворитель-
ный счет в отделении «Беларусбанка» и зара-
нее выказывается благодарность гражданам 
«за помощь и понимание». Получателем пла-
тежа будет районная больница.

В этом же номере публикуется краткая 
информация о первом случае заражения коро-
навирусом, случившемся в Кричеве. Причем 
информация, подготовленная журналистами 
не местного издания, а могилевскими. Никаких 
подробностей, которые были бы интересны и 
полезны кричевлянам, не сообщается.

Для оказания помощи пожилым людям 
и инвалидам в районе создан специальный 
штаб во главе с председателем райсовета 
Ириной Прудниковой. Достоверно можно 
утверждать, что в районе усилено наблюде-
ние за гражданами, прибывшими из стран 
и регионов с неблагоприятной эмидеми-
ологической обстановкой. Контроль осу-
ществляют медики и сотрудники милиции.

Врач-педиатр детской больницы Кричева 
с подтвержденным диагнозом «коронави-
рус» по-прежнему находится в Могилевской 
инфекционной больнице. Медики проверили 
ее мужа, мать, а также порядка 30 человек, 
имевших контакт с больной. Сообщается, 
что результаты обследования отрицательные. 
У другого кричевлянина, алексея радченко, 
доставленного в Могилевскую инфекцион-
ную больницу вместе с врачом-педиатром 
на реанимобиле, диагноз «коронавирусная 
инфекция» не подтвердился.

сергей нЕРОВнЫЙ.
г.Кричев.

Павел Севярынец дапісвае кнігу
Яе плануюць выдаць да пяцігоддзя з дня смерці Алеся Чаркашына.

Алесь Чаркашын з Брэста ваяваў на 
Данбасе ў складзе “Правага сектара”. Ён 
быў цяжка паранены 10 жніўня 2015 года ў 
баі пад вёскай Белакаменка і праз некалькі 
дзён памёр у шпіталі ў Запарожжы.

Пазней Алесь Чаркашын быў пасмярот-
на ўзнагароджаны ордэнам «Народны герой 
Украіны» – гэта недзяржаўная ўзнагарода, 
заснаваная ўкраінскімі валанцёрамі.

Да вайны Алесь узначальваў брэсцкі 
філіял аргкамітэта па стварэнні партыі 
“Беларуская Хрысціянская Дэмакратыя”.

“Пакуль каранцін, дапісваю кнігу пра героя 
Беларусі і героя Украіны Алеся Чаркашына, – 

паведаміў Павел севярынец. – Будзе шмат 
звестак, якія да гэтага не публікаваліся. 
Гісторыя Алеся з дзяцінства і юнацтва, 
у “Краі”, “Зубры”, Беларускай Хрысціянскай 
Дэмакратыі, у царкве, на Плошчах і 
Майданах, у Херсоне ў тэалагічным 
інстытуце, на фронце. Гісторыя бою, у якім 
ён быў цяжка паранены”.

Палітык дадае, што хацелася б выдаць 
кнігу да 28 жніўня гэтага года – пяцігоддзя 
з дня смерці Чаркашына.

“Сродкі ад продажу кнігі пойдуць сям’і 
Алеся”, – дадае Севярынец.

Віктар ШПАК.

Вчера, 6 апреля, в три часа утра 
самолет «Белавиа» доставил в Минск 
шестьдесят белорусов из Дели (Индия). 
Как рассказал газете пресс-секретарь 
Министерства иностранных дел 
Беларуси анатолий глаз, вместе с бело-
русами одним рейсом летели также 
россияне и украинцы, всего на борту 
находилось 105 человек. Перелет на 
«Белавиа» иностранных граждан – а 
это 45 человек – оплачивали их госу-
дарства. Прямо из аэропорта россияне 
и украинцы сели на автобусы, которые 

предоставили им посольства их стран, 
и отбыли по своим домам.

В мире еще остается несколько тысяч 
белорусских граждан, которые хотели бы 
вернуться на родину, уточнили в ведом-
стве. Для этого на сайте МИД надо запол-
нить специальную форму для обратной 
связи. На данный момент, как сообщил 
нам Анатолий Глаз, белорусы ждут самоле-
тов во Вьетнаме, на Таиланде и Гоа. Работа 
по возвращению на родину наших соот-
ечественников продолжается.

Виктория ДРОЗД.

Вашы родныя жывуць 
у вёсцы?

Падпішыце іх 
на «Народную Волю»!
Ваш лёс склаўся так, што Вы цяпер сябе добра 

пачуваеце ў сталіцы, абласных цэнтрах, іншых гара-
дах. Але ў Вас ёсць малая Радзіма, дзе ў невялічкіх 
вёсачках альбо пасёлках жывуць Вашы бацькі ці 
дзед з бабуляй. 

Вядома ж, у правінцыйных мястэч-
ках няма газетных кіёскаў, ды і паш-

ГАЗЕТА – ЧыТАЧы

товыя аддзяленні за некалькі кіламетраў. Парадуйце сваякоў, зрабіце ім пада-
рунак – аформіце ім падпіску на «Народную Волю», месячны кошт якой усяго 
8 рублёў 50 капеек. Падпісны індэкс: 63222.

«Народная Воля» стане для Вашых родных 
крыніцай праўдзівай інфармацыі і шчырым 

субяседнікам. 
Рэдакцыя.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
06.04.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 016 экз. За каз № 1216.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

АСОБА

ШАШкі

Ігар СУРМАЧЭЎСКІ:

«Я магу глядзець на ікону цэлы тыдзень, 
нібы размаўляючы з ёй…»

Стоячы ў музеі ці ў царкве перад старажытнай іконай, мы часам і не падазраём, у якім выглядзе яна дайшла да нас праз стагоддзі. Многія іконы даводзіцца ратаваць, 
літаральна вяртаць з нябыту. Нічога не паробіш, няўмольны і жорсткі час не шкадуе нікога і нічога, у тым ліку творы сакральнага мастацтва. Як яны вяртаюцца да жыцця, 

каб ізноў служыць людзям? Пра гэта нам раскажа мастак-рэстаўратар і калекцыянер Ігар СУРМАЧЭЎСКІ.
– ігар, нядаўна вы 

напісалі на сваёй старонцы ў 
«Фэйсбуку», што засцерагаеце-
ся ад каранавіруса, працуючы 
над аднаўленнем царкоўнага 
абраза. атрымліваецца, што вы 
ратуеце іконы, а іконы ратуюць 
вас?

– Так. Я веру, што паміж абра-
зом і вернікам існуе сакральная 
сувязь. Займаючыся рэстаўрацыяй 
з 1988 года, я неаднаразова 
пераконваўся: іконы дапамага-
юць. Мяркую, дапамога даецца 
тым, хто шчыра верыць і моліцца. 
Якраз цяпер я рэстаўрырую абраз 
свяціцеля Панцеляймона з полац-
кага Свята-Еўфрасіннеўскага 
манастыра. Мне дапамага-
юць выдатныя рэстаўратары з 
Нацыянальнага мастацкага музея 
Аркадзь Шпунт і Аляксандр 
Лагуновіч. Хутка справа бу-
дзе зроблена, і святыня паедзе 
«дадому» ў Полацк. Дарэчы, свя-
ты Панцеляймон – адзін з самых 
шанаваных хрысціянскіх святых, 
да якога звяртаюцца з малітвай аб 
здароўі.

– Працаваць над іконай вы 
можаце ў любым настроі? Ці для 
гэтага патрэбна нейкая адмысло-
вая падрыхтоўка?

– Безумоўна, такая праца 
патрабуе пэўнага стану душы. 
Можна параўнаць гэты стан з 
настроем акцёра перад выхадам 
на сцэну. Я магу глядзець на ікону 
цэлы тыдзень, нібы размаўляючы 
з ёй. Неабходна зразумець аўтара, 
які ствараў абраз стагоддзі таму, 
і па магчымасці паўтарыць яго 
тэхніку і задуму. Часам разгля-
даеш у музеі адрэстаўрыраваны 
абраз, і хочацца ўсклікнуць: не 
веру! Нешта не так, штосьці чужа-
роднае адцягвае позірк… Зрабіць 
усё належным чынам вельмі скла-
дана.

– а калі вы аднавілі першы 
абраз? з якім пачуццём вы да яго 
падступаліся?

– Усё маё дзяцінства, а вырас 
я ў Вязані і Фаніпалі пад Мінскам, 
праходзіла ў прысутнасці 
каталіцкага абраза Маці Божай 
Вастрабрамскай, які вісеў у нашай 
хаце. А першы крок да разумення 
сакральнага мастацтва я зрабіў у 
Беларускім тэатральна-мастацкім 
інстытуце, дзе мне пашчасціла 
быць вучнем Міхася Раманюка. 
Менавіта ад яго мы, студэнты, 
даведаліся, што ўяўляе сабой, пры-
кладам, беларускі ўніяцкі сакраль-
ны жывапіс. Пасля заканчэння 
інстытута я працаваў на мастацкім 
камбінаце – займаўся дызайнам, 
вітражамі. А ў той час (канец 1980-
х) у Мінску адчынілася першая 
антыкварная крама. Там я і набыў 

за 10 савецкіх рублёў невялічкую 
ікону святога Мікалая, якая патра-
бавала рэстаўрацыі. Але гэтаму 
ў інстытуце нас ніхто не вучыў. 
Давялося займацца самаадука-
цыяй, вывучаць тэхнікі старых 
майстроў, розныя іканапісныя 
школы.

– Вы, як хірург, «лечыце» 
абразы, а яны вам сваю цудад-
зейную сілу ўжо неяк паказалі?

– Быў такі момант. Справа 
ў тым, што антыкварны рынак 
(асабліва ў Маскве) вельмі 
жорсткі. Аднойчы мяне «кінулі» 
на вялікую суму… І са здароўем 
было кепска, я бясконца хадзіў 
па лекарах. Нічога не дапа-
магала. І тут да мяне трапіў на 
рэстаўрацыю цудадзейны абраз 
Дзісенскай Адзігітрыі. І менавіта 
ён дапамог, я ачуняў. Калі над ім 
працаваў, зайшла знаёмая і не 
змагла знаходзіцца ў памяшканні 
– такім жарам на яе ад абраза 
павеяла!

– Вы не проста рэстаўратар, 
а рэстаўратар-мецэнат, гэта зна-
чыць часам робіце сваю працу 
бясплатна. Вы працуеце ахвярна 
па закліку душы?

– Працаваць ахвярна магчы-
ма толькі па закліку душы, тут 
не можа быць разліку «ты мне 
– я табе». Хоць гэта няпроста ў 
наш час, калі дзейнічае прынцып 
«нічога асабістага, толькі бізнес». 
Мне прыемна ўсведамляць, што 
старыя абразы працягваюць 
жыць, дзякуючы маёй сціплай 
ахвяры. Скажам, у мінскім 
Пятра-Паўлаўскім саборы – абраз 
свяціцеля Інакенція Іркуцкага. У 
валожынскі касцёл Святога Язэпа 
я ахвяраваў бакавы алтар Божай 
Міласэрнасці – у памяць аб маіх 
дзядулі Язэпе і бабулі Юзэфе. Вось 
жа атрымалася: сам я каталік, а 
працую ўвесь час з праваслаўнымі 
іконамі.

– а колькі можа каштаваць 
рэстаўрацыя старой іконы?

– Майстэрства заўсёды кашта-
вала дорага. Да мяне часам звярта-
юцца мясцовыя антыквары з пра-
пановай: зрабі «танна і хутка». І 
часам святары ці апякунскія рады 
пры храмах знаходзяць для гэтай 
справы рамеснікаў. Я лічу такі 
падыход непрымальным. А кошт 
вызначаецца нашым беларускім 
рынкам. Скажам, у Італіі такая 
рэстаўрацыя каштуе 10 тысяч 
еўра, у нас – каля дзвюх тысяч. 
Дарэчы, у 1990-я гады я меў шмат 
прапаноў працаваць у той жа 
Італіі, Францыі, Польшчы, Расіі. 
Але застаўся на радзіме.

– Ведаю, што вы аднавілі ста-
ражытны абраз Полацкай Маці 
Божай ХVі стагоддзя, фактычна 

– вярнулі яго ў Беларусь. Як гэта 
адбылося?

– Існуюць два абразы 
Полацкай Маці Божай – арыгінал 
ХІІ стагоддзя і спісак ХVІ-га. 
Спісак быў зроблены адмысло-
ва для цара Івана Жахлівага, каб 
ён не вывез у Маскву старажыт-
ны арыгінал. А ён вывозіў усё, 
што траплялася пад руку. Трапіў 
мне на вочы якраз спісак – праз 
маскоўскіх антыкварных дылераў. 
Калі мне яго прапанавалі (нятан-
на!), ён быў моцна пашкоджаны, 
і я не адразу зразумеў, што гэта за 
абраз. Прыехаў дадому, літаратуру 
адпаведную пачытаў. А калі ўсё ж 
вырашыў набыць, то маскоўскія 
хлопцы адказалі, што кошт 
падвоіўся... Усё ж абраз я набыў, 
прывёз у Беларусь і доўгі час не 
ведаў, што з ім рабіць. Мітрапаліт 
Філарэт пажадаў, каб я ім заняўся. 
Я адрэстаўраваў і ахвяраваў БПЦ. 
Дарэчы, потым я даведаўся, што 
расійскія мецэнаты былі гатовы 
купіць той абраз за 10 мільёнаў 
долараў...

– ого! Не шкадуеце, што 
ахвяравалі БПЦ? Можна 
было б ашчаслівіць расійскіх 
мецэнатаў…

– Не шкадую. Не ўсё вымяра-
ецца грашыма, і мне сёння радасна 
на душы, што абраз знаходзіцца 

ў Полацку, адкуль паходзіць 
арыгінал. Менавіта з гэтага абра-
за і пачалася мая рэстаўрацыйная 
дзейнасць, ён стаў маім стар-
там. За тое, што ахвяраваў абраз 
царкве, я атрымаў ордэн Святой 
Еўфрасінні Полацкай.

– Пры рэстаўрацыі, відаць, 
даводзіцца мець справу з 
таксічнымі рэчывамі-хімікатамі. 
Вы неяк засцерагаецеся?

– З «хіміяй» я даўно не пра-
цую. Спачатку, яшчэ за савецкім 
часам, я ўжываў для раскрыц-
ця старых фарбаў і ацэтон, і 
дыметылфармамід, і метанол. Гэта 
даволі агрэсіўная хімія. Скажам, 
дыметылфармамід разбурае 
печань і пранікае ў арганізм нават 
праз скуру. Такой хімічнай «пар-
фумай» я дыхаў з 1990-га па 2000 
год, потым шмат разоў ляжаў у 
пульманалогіі. Таму цяпер умаца-
ванне і расчыстку абразоў я аддаю 
спецыялістам, у якіх ёсць адпавед-
нае абсталяванне.

– а самі ці маеце зручную 
майстэрню?

– Я працую ў знакамітым 
доме на вуліцы Максіма Танка, 
дзе мелі майстэрні ці жылі Міхась 
Раманюк, Георгій Скрыпнічэнка, 
Васіль Быкаў, Мікалай Яроменка… 
Гэты дом валодае творчай аўрай, 
якая дапамагае мне ў працы. 

– Вы гэтым рамяством зай-
маецеся ўжо даўно. Дзе, у якіх 
храмах вісяць адноўленыя вамі 
абразы?

– Дзісенская Адзігітрыя XVII 
стагоддзя – ва Уваскрасенскім 
саборы Дзісны, там жа Хрыстос-
Збаўца канца XVII стагоддзя. 
Полацкая Адзігітрыя XVI стагод-
дзя, пра якую мы гаварылі, – у 
полацкім Свята-Еўфрасіннеўскім 
манастыры. Ружанская Адзігітрыя 
– у Пятра-Паўлаўскім саборы ў 
Ружанах... Абразоў не так і шмат, 
але яны знакавыя для гісторыі 
Беларусі.

– Чым адрозніваецца ад 
іншых беларуская школа 
іконапісання? Вы можаце на 
вока распазнаць, дзе руская, дзе 
ўкраінская іконы?

– Я магу вызначыць не толькі 
школу, але і час напісання, і пры-
кладны кошт абраза. Галоўны 
памочнік тут – вопыт. Набываючы 
(часам і за свае грошы) абраз XVII 
стагоддзя, мусіш ведаць, што гэта 
не падробка. Памылішся – гро-
шай ніхто не верне. І беларуская, 
і ўкраінская школы, вядома ж, 
адрозніваюцца ад рускай. Усё ж 
наша сакральнае мастацтва зазна-
ла моцны ўплыў Заходняй Еўропы. 
Беларускі абраз – ён адметны. Тут 
можна ўзгадаць і палескі іканапіс, 

які ўвабраў у сябе прыёмы народ-
най творчасці Гомельшчыны, 
Чарнігаўшчыны і Браншчыны. І 
гэты самабытны іканапіс сёння 
немагчыма падзяліць на тры дзяр-
жавы.

– Вы яшчэ і знаны калекцы-
янер. У Музеі гісторыі Мінска 
нядаўна прайшла выстава рэчаў 
з вашай калекцыі «Дамскія 
штучкі». сукенкі, вееры, парфу-
ма… Я магу зразумець, чаму гэта 
цікава сучасным модніцам. але 
чаму гэта цікава вам?

– Калісьці мая выкладчыца 
прафесар Ляніна Міронава гава-
рыла: «Ігар, у цябе на адным арку-
шы можа гучаць Бах, а на другім 
– певень кукарэкнуць». У гэтых 
словах – увесь я. Мне цікава раз-
гадваць таямніцы сакральнага 
мастацтва і збіраць розныя «жано-
чыя штучкі», якіх, дарэчы, няма 
ў нашых музеях. Гады чатыры 
таму ў Нясвіжскім замку прайшла 
выстава «Вялікі баль у Радзівілаў». 
Там я паспрабаваў паказаць, як 
адбывалася падрыхтоўка да шля-
хецкага балю, якога этыкету 
прытрымлівалася наша шляхта ў 
флірце. На выставе прэзентава-
лася ўсё: капялюшыкі, муфты з 
гусіных пёркаў і гарнастая, вытан-
чаны абутак з Прагі і шаўковыя 
панчохі з Парыжа...

– Пра што марыць калек-
цыянер ігар сурмачэўскі? Чаго 
пакуль няма, але абавязкова 
павінна быць у вашых зборах?

– Для мяне кожны адшуканы 
артэфакт – спраўджаная мара, 
яшчэ адно прыадчыненае акен-
ца ў беларускую мінуўшчыну. 
Напрыклад, цяпер паралельна з 
рэстаўрацыяй абразоў я займаюся 
падрыхтоўкай выставы пад назвай 
«Народжаныя ў карунках, ахры-
шчаныя на шаблях», якая пройдзе 
ў Мірскім замку. Тэма – шляхецкія 
хрысціны ў XVIII–XIX стагоддзях. 
Дух сарматызму, уборы маленькіх 
шляхцюкоў на землях ВКЛ. Усе 
артэфакты будуць аўтэнтычныя, 
ніводнай рэканструкцыі!

– Як вы ставіцеся да гэтак 
званых чорных капальнікаў? Ці 
вялікую шкоду яны прыносяць у 
маштабах краіны?

– Капальнікі бываюць роз-
ныя. У маёй калекцыі многа 
артэфактаў, паднятых якраз з 
палёў. Калі іх не вымаць з зямлі, то 
праз пэўны час салетра ды іншыя 
хімікаты знішчаць іх. Я згодны, 
што нельга парушаць курганы, 
старажытныя гарадзішчы, якія 
знаходзяцца пад аховай дзяржа-
вы. Але бывае, што трактар раз-
ворвае курган, як тое адбылося 
з курганамі Х–ХІ стагоддзяў на 
Навагрудчыне. Потым на полі 
знаходзілі пярсцёнкі, мячы, 
рэшткі ад ножнаў. Знаходкі, якія 
трапілі ў маю калекцыю, маюць 
характэрныя пашкоджанні – ад 
плуга ці гусенічнага трака. Яны 
ўратаваліся цудам, а маглі проста 
прапасці, як незваротна прапала 
шмат што ў нашай гісторыі.

– Вас паслухаеш, дык «чор-
ныя капальнікі» проста ратуюць 
сітуацыю. але ў іх адна мэта – 
нажыцца на тым, што кепска 
ляжыць. Ці маеце вы з імі справу 
як калекцыянер?

– Ад тых капальнікаў, як ад 
каранавіруса, няма засцярогі. Прага 
знайсці свой востраў скарбаў – яна 
нязводная. Як з гэтым змагацца? 
Скажам, у Вялікабрытаніі ёсць адпа-
ведная служба, якая трымае ў полі 
зроку розных скарбашукальнікаў. 
І калі камусьці пашанцуе знайсці 
знакавую для гісторыі краіны рэч, 
дзяржава выкупляе яе па рынкавым 
кошце. На жаль, многія артэфакты 
з Беларусі сплываюць на заходнія 
аўкцыёны, дзе за іх даюць немалыя 
грошы. З «чорнымі капальнікамі» 
я маю справу, але толькі праз сай-
ты ці антыкварных дылераў. І калі 
маю магчымасць – набываю тую 
ці іншую рэч, каб яна не пакінула 
межы краіны.

Міхась сКОБлА.

Архівы майстра
Знаёмім з новымі знаходкамі з архіваў майстра шашачнай 

кампазіцыі Мікалая Грушэўскага.

№1 (гл. дыяграму)Белыя: 
c1, е1, b2, f2, g3, f4, h6 (7).

Чорныя: h2, а3, b4, 
d4, h4, g7, f8 (7).

Белыя пачынаюць і 
робяць нічыю:

g5(f6), ed2, Ife3, dc3, 
e7(c1), d8 =. Idc3, e7(d6) 
x.

У наступным эцюдзе 
майстра знайдзіце 
выйгрыш самастойна.

№2 Белыя: простая 
d6, дамкі h4, c7 (3).

Чорныя: простыя c3, a5, b6, дамка d8 (4).

Па слядах мэтра
Натхнёныя творамі Мікалая Грушэўскага, свае пазіцыі 

прапануюць Анатоль Баланюк (№3 і №4) і вядучы рубрыкі 
(№5, №6 і №7). Таксама знайдзіце выйгрыш самастойна.

№3 Белыя: d2, f4, d6, е7 (4).

Чорныя: b2, f2, е3, b4, b8 (5).
№4 Белыя: g1, d2, h2, f4, h4, а7 (6).
Чорныя: b2, е3, b4, а5, f6, с7, g7 (7).
№5 Белыя: с1, c3, c7 (3).
Чорныя: a3, c5, e5, g5 (4).
№6 Белыя: простыя f4, a7, дамкі h2, g5, h6 (5).
Чорныя: простыя d2, a3, c3, d4, c5, b6, g7, дамка f8 (8).
№7 Белыя: b2, h2, f4, a5, g5, a7, c7 (7).
Чорныя: d2, f2, c5, b6, f6, e7, d8 (7).

Міжнародныя пазіцыі 
пастаянных аўтараў

Добра вядомыя нашым 
чытачам майстры 
шашачнай кампазіцыі 
прапануюць свае творы.

Аляксандр Мікалаеў
 №8 Белыя: простыя 14, 

15, 16, 32, 34, 42, 50, дамкі 
3, 47 (9).

Чорныя: простыя 6, 8, 
9, 13, 20, 22, 23, 25, 30, 31, 
39, 43, 44, дамкі 12, 24, 
45 (16).

38, 17(43а), 37, 35, 30, 48(39), 11, 44, 6 х. а(49), 48, 35, 35-30, 
27, 27 х.

№9 Белыя: простыя 14, 23, 24, 29, 30, 33, 42, 44, 45, дамкі 1, 
5, (11).

Чорныя: простыя 7, 12, 13, 15, 17, 31, 32, 38, дамкі 47, 48 (10)
20, 18, 43, 43, 34 х.
№10 Белыя: простыя 6, 12, 17, 18, 19, 22, 23, 24, 29, 32, 35, 45, 

дамка 37 (13).
Чорныя: простыя 1, 3, 7, 8, 9, 34, 39, 40, 43, 44, дамкі 36, 49 

(12).
11, 2, 8, 24(23), 34, 16, 48(50), 7(12), 32-27, 17, 17 х.
№11 Белыя: простыя 15, 16, 19, 23, 26, 29, 30, 33, 34, 36, 39, 41, 

45, дамкі 24, 31 (15).
Чорныя: простыя 1, 3, 5, 12, 17, 21, 22, 25, 27, 28, 32, 35, 38, 42, 

дамкі 48, 50 (16).
11, 8, 10, 10, 37, 35, 42, 32, 34, 2 х.
Іван Наўроцкі просіць чытачоў самастойна знайсці выйгрыш 

за белых у наступных кампазіцыях.
№12 Белыя: 7, 11, 12, 13, 19, 29 (6).
Чорныя: 10, 14, 16, 20, 40, 41, 42 (7).
№13 Белыя: 11, 14, 17, 19, 28, 31, 49 (7).
Чорныя: 6, 8, 22, 29, 33, 38, 39 (7).
№14 Белыя: 14, 18, 19, 20, 24, 48, 49 (7).
Чорныя: 7, 25, 27, 29, 33, 34, 40, 41 (8).
№15 Белыя: 19, 28, 29, 32, 33, 34, 40, 46 (8).
Чорныя: 2, 12, 18, 20, 21, 31, 37, 41, 45 (9).

Супаставім рашэнні
«Народная Воля» за 3 сакавіка 2020 года.
№1 – b6, e3:c5, e3, e7(f6), g5, e3 x.
№2 – d8, g5, g3(f4), g5(c5), e3 x.
№3 – e7, b8, a3:c5, b4(c5), g5, f4 x.
№4 – b6, d8(c5), g7, ef6, d6 x.
№5 – c7, ef2, g3, h4, a5(e5), ed2(f4), b6(b4), f2 x.
№6 – c3, e7, b8(d4), e5(e3), h8(d2), d4(c1), g3(a3), b2, g5, f6 x.
№7 – d6(e5), h2, d6(f6), c7(e3), d8(e5), c7(d4), b6(c3), f2(d2), 

e1(c1), g3(a3), b2, f4, f4 x.
№8 – f8(b2), c3, g3, h6(h4), g5, g3 x.
Дакладныя адказы даслалі: аляксандра Камінская (Вілейка), 

Юрый голікаў (Цвер, Расія), Эдуард Дамброўскі, Віталь 
Варушыла, іван Наўроцкі (Мінск), Уладзімір Бандарык 
(в. Лугавая Слабада Мінскага раёна), Уладзімір Валчкоў 
(Маладзечна), леанід Жыхар, Фёдар Карпей (Мядзел), ігар 
ананіч (Гродна), Уладзімір Панько (Камянец), сяргей Бурко 
(Орша), анатолій Чумакоў (Светлагорск).

Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас:
220030 Мінск, вул. Энгельса, 34а, «Шашкі» 
або на электронны адрас рэдакцыі: 

shulga.checkers@gmail.com.
Віктар ШУлЬГА.


